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Peniaze, úspech v práci, kariéra, alebo sláva. Ak by bol každý naozaj úprimný, 
zrejme by si ako recept na šťastie vybral jeden z menovaných pojmov. Skutočnosť je 
však, ako to už býva, celkom odlišná. Riešením pre šťastný a zdravý život je podľa 
klinického psychológa a profesora lekárskej psychológie Radka Ptáčka udržiavanie 
dobrých a pevných vzťahov. Naháňanie sa za šťastím v skutočnosti ľudí vrhá 
do čoraz väčšej špirály nešťastia a psychických problémov. Recept na šťastie 
je preto, zdá sa, jednoduchý. Ak máte dobré vzťahy s ľuďmi, vyhrali ste.

AKO ZOSTAŤ NAOZAJ ŠŤASTNÝ
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MALÉ PREDAJNE 
MUSIA PREŽIŤ
Potravinové púšte nie sú žiadna novinka. Smutné je, že sa o nich začalo viac hovoriť až 
zhruba pred troma rokmi. Dobre si pamätám na prázdniny s babkou v malej zapadnutej 
dedinke na severovýchode Slovenska. Vždy potrebovala v meste nabaliť plné tašky jedla, 
aby nakŕmila hladné krky vnúčat. Aké dobrodružstvo potom bolo, keď do dediny prišla 
pojazdná predajňa. Zišli sme sa pri nej všetci domáci i dovolenkári. A dodnes si spomínam, 
ako sladko mi chutil melón, ktorý nám tam babka kúpila. Na druhý rok však neprišla už ani 
pojazdná predajňa a nerobím si ilúzie, že sa práve do tejto obce niekedy vráti. Miestnym 
a chalupárom neostáva nič iné, iba chodiť na bicykli či pešo do šesť kilometrov vzdialenej 
dediny s predajňou. A, samozrejme, dúfať, že aspoň táto bude fungovať večne.

Aj v mestách sa nachádzajú malé prevádzky, kde sa siete snažia o osobnejší prístup, 
než aký ponúkajú veľké super- a hypermarkety. Vo svojom okolí ich mám niekoľko, ale 
asi nemám šťastie. Žiaden osobný prístup som v nich nikdy nezažila a s personálom sa 
stretávame skoro každý deň. Aký veľký rozdiel je potom prísť do malej dedinskej predajne, 
kde predavačka pozná aj moju tetu a susedov. A odporučí mi napríklad banány v akcii, 
lebo vie, že ich nakupujem pravidelne. O tom, ako zabezpečiť chod predajní v miestach, 
kde nie je možné hovoriť o ich zisku, sa rozprávali spíkri panelovej diskusie 21. kongresu 
Samoška v Košiciach. Na podujatí zaznelo mnoho ďalších zaujímavých tém, o ktorých sa 
dozviete na nasledujúcich stránkach. Príjemné čítanie!OBSAH

AKO KONGRES ZACHYTIL 
OBJEKTÍV FOTOAPARÁTU  STR. 4

OBCHODNÍCI A DODÁVATELIA
ZHODNOTILI PODUJATIE  STR. 6

AKO NÁJSŤ RECEPT
NA ŠŤASTIE  STR. 8

INFLÁCIA PRINÁŠA 
NOVÉ VÝZVY  STR. 12

ZÁLOHOVANIE ZATIAĽ PREKONÁVA 
OČAKÁVANIA  STR. 15

POTRAVINOVÉ PÚŠTE 
MÁ RIEŠIŤ ŠTÁT  STR. 18

SPOTREBITELIA MAJÚ HLBŠIE 
DO VRECKA  STR. 24

OBCHODNÍCI PREZRADILI 
RECEPT NA ÚSPECH  STR. 28

Tatiana Kapitánová,
redaktorka, Tovar&Predaj
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 Pred kongresom mali záujemcovia 
príležitosť navštíviť Pivovar Šariš 
a zoznámiť sa s procesom výroby. 

Peter Brišš, senior sales 
manažér spoločnosti Baliarne 
obchodu Poprad, Ľudovít 
Kaduc, Slovakia key accounts 
managers team leader 
spoločnosti Orbico, a Ladislav 
Ambrovics, výkonný riaditeľ 
Minit Slovakia, sa ako zlatí 
partneri kongresu prihovorili 
návštevníkom podujatia. 

Organizátor podujatia pripravil pre návštevníkov kongresu bohatý odborný program.

21. kongres

13 rečníkov

40 partnerov

3 videoreportáže

94 % opýtaných 
účastníkov by sa chcelo kongresu 
zúčastniť aj nabudúce

Záštitu nad kongresom prevzal Zväz obchodu 
SR. Úvodné slovo odborného programu patrilo 

viceprezidentovi Pavlovi Mikušiakovi.

Prestávky v odbornom 
programe využili účastníci na 

nadväzovanie kontaktov 
a ochutnávanie noviniek 

v stánkoch partnerov. 
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Aké sú 
aktuálne nálady 

spotrebiteľov, 
vysvetlil 

účastníkom 
Ladislav Csengeri 

z agentúry GfK.

 Večerný program patril dobrému pohosteniu a neformálnym diskusiám. O zábavu sa starala kapela Ukitas. 

Tu si pozrite kompletnú 
fotogalériu z kongresu.

Staňte sa súčasťou 
komunity Samoška na 
Facebooku a zdieľajte 

s nami zaujímavé správy 
z tradičného trhu aj 

samotného kongresu 
Samoška.

Tradičnou súčasťou programu bola tombola 
s množstvom cien od partnerov kongresu.

 Spíkri v panelovej diskusii 
navrhli riešenia potravinových 
púští.

 Radek Ptáček hovoril o tom, ako 
zvládať stres a žiť šťastný život. 
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Michal Jášek, 
project leader, Orange Slovensko

Pracujem v oblasti riešení pre potravinárstvo a takéto konferencie sledujeme s kolegami 
dlhodobo. Viacerí účastníci sú možno prekvapení, čo môže v danej oblasti ponúknuť Orange. 
A práve takáto konferencia je výbornou možnosťou vysvetliť im, o čo vlastne ide, odprezentovať 
stratégiu a konkrétne produkty, ktoré pre zákazníkov v sektore potravinárstva Orange ponúka. 
Toto podujatie vysoko naplnilo naše očakávania a verím, že sa tu uvidíme aj budúci rok.

Marek Juráček, 
senior trade marketing manager, 
Maspex Slovakia Trade

O kongrese viem už veľmi dlho, keďže sledujem 
Tovar&Predaj, ale zúčastnil som sa ho prvý raz. 
Finálne rozhodnutie prišlo od mojich kolegov brand 
managerov, že je čas sa ho zúčastniť s vodkou 
Żubrówka, naším novým produktom na slovenskom 
trhu. Značka má však viac ako 500-ročnú tradíciu 
a je známa po celom svete. Ide o ideálne miesto na 
nadviazanie nových obchodných kontaktov. Čo sa 
prednášok týka, najviac ma oslovil Martin Vlachynský, 
ktorý hovoril o inflácii a zdražovaní. Jednoznačne by 
som vyzdvihol stretávanie profesionálov z našej bran-
dže, a to je aj dôvod, prečo sa budeme zúčastňovať aj 
v budúcnosti. Vidím tiež profesionalitu a prípravu od 
spoločnosti Atoz, rovnako aj správny výber prezentu-
júcich. Kongres by som určite odporučil ďalším ľuďom.

Viktória Takáčová,
brand manager, SHP Harmanec

Ja som na kongrese prvýkrát a rozhodli sme 
sa ho zúčastniť hlavne kvôli tomu, že hľadáme 
nové príležitosti na slovenskom trhu. Veľmi 
sa mi páčilo, že tu bolo dosť ľudí a konečne 
som mala pocit tzv. normálnosti v porovnaní 
s obdobím pandémie. Vyzdvihla by som aj 
organizáciu, celé to na seba plynulo nadvä-
zovalo. Z prednášok sme získali veľa cenných 
informácií. Možno sme získali aj nejaké biznis 
príležitosti, oboznámili sme partnerov s novin-
kami, ktoré máme a oni o nich nevedeli. 
Kongres by som určite odporučila firme, ktorá 
potrebuje osloviť tento tradičný slovenský 
trh. Je to dobrý nástroj na to, ako sa dostať 
k ľuďom a povedať im o nejakých inováciách.

Matej Varga, 
head of franchise, traders a sales 
force, Metro Cash and Carry SR

Kongresu Samoška sa za spoločnosť Metro Cash 
& Carry zúčastňujeme už niekoľko rokov. Tento 
rok sme však prvýkrát participovali ako striebor-
ný partner v mene franšízovej siete Môjobchod. 
Partnerstvo napomohlo nielen k akvizícii nových 
zákazníkov, ale aj k nadväzovaniu nových 
obchodných vzťahov a utuženiu tých existu-
júcich. Oceňujem prezentáciu produktových 
noviniek zúčastnených partnerov a možnosť 
dozvedieť sa o výrobkoch detailnejšie informácie. 
Zaujali ma taktiež prednášky a diskusie na aktu-
álne témy týkajúce sa retailového biznisu, inflácie 
alebo krízy. S tímom Môjobchod sa tešíme na 
ďalšie ročníky Samošky.

Martin Kozák, 
výkonný riaditeľ, Labaš

Kongresu Samoška sa zúčastňujem pravidelne. Páči sa 
mi, že aj pri neformálnych stretnutiach si vieme vymeniť 
postrehy z trhu. V tomto roku som sa zúčastnil aj panelo-
vej diskusie na tému „potravinové púšte“. Pevne verím, že 
táto problematika neostane iba v kongresovej miestnosti, 
ale téma sa ďalej posunie k úspešnému koncu. Najviac 
sa mi páčila prezentácia profesora lekárskej psychológie 
Radka Ptáčka a videovizitky príbehov majiteľov domácich 
potravinových sietí a predajní. Ak mi to môj pracovný čas 
dovolí, tak sa určite zúčastním aj nasledujúceho ročníka.

Peter Kulich, 
generálny riaditeľ, Izy Vape CE

Na kongrese Samoška som bol prvýkrát. Vedel som, že sa kongres bude konať, a tým, že je značka Izy Vape na trhu 
nová, považovali sme za správne sa ho zúčastniť. Chceli sme sa predstaviť hlavne nezávislému maloobchodu a spo-
ločnostiam, ktoré sú regionálne silné na východnom Slovensku. Úprimne som sa najviac tešil na rozhovory s poten-
ciálnymi partnermi. Naša značka je nová a ešte stále veľa ľudí nepozná daný segment. Je tak pre nás veľmi zaujímavé 
rozprávať sa s nimi o tom, spoznávať ich názory, preferencie a nejakým spôsobom na to potom reagovať. Vyzdvihujem 
to, že sme boli pomerne frekventovane navštevovaní. Mali sme rozhovory v podstate nonstop a všetko to boli veľmi 
kvalifikované diskusie, ktoré budú, myslím, v mnohých prípadoch rezultovať do spustenia obojstranne prospešnej spo-
lupráce. Na základe tejto skúsenosti kongres odporúčam navštíviť, ale múdrejší budeme tak o mesiac, keď prebehnú 
diskusie so všetkými reťazcami a retailovými prevádzkami, ktoré sú tu dnes zastúpené. Zatiaľ nám to príde fantastické, 
tak uvidíme. Boli sme na kongrese v Českej republike a s vysokou pravdepodobnosťou sa v Košiciach vidíme aj o rok.

SAMOŠKA PRINÁŠA NIEČO NOVÉ
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Helena Onďáková, 
vedúca predajne, 
Potraviny Sama

Na kongrese som tretíkrát. Chodím 
sem, pretože mám rada ľudí 
a je zaujímavé sledovať výrob-
ky, ktoré idú stále do popredia. 
Na Samoške je vždy niečo nové, 
zároveň sa zoznamujem s part-
nermi, beriem od nich propagačné 
materiály a kontakty. Najviac sa 
mi páčila prednáška Mariána Áča 
o zálohovaní. Kongres by som 
odporučila aj ostatným. Vyzdvihla 
by som najmä prístup ľudí, komu-
nikatívnosť a medziľudské vzťahy, 
pretože z niektorých ľudí tu vyža-
rovalo strašne veľké dobro.

Simona Micheľová, 
marketingová manažérka, CBA Komfos

Na Samoške som bola druhýkrát a určite sa budem pravidelne vra-
cať. Od prvého momentu som bola nadšená z organizácie na veľmi 
vysokej úrovni, taktiež ma zaujal výber zaujímavých a aktuálnych 
tém a potešila ma aj hojná účasť partnerov a kolegov z brandže. 
Páči sa mi, že tu prevláda súdržná a priateľská atmosféra namiesto 
tej konkurenčnej. Pre mňa ako predstaviteľku nastupujúcej generá-
cie v našej spoločnosti je Samoška prínosom, či už v praxi, alebo 
v získavaní lepšieho prehľadu, vedomostí a nových kontaktov. 
Oceňujem, že okrem odborných tém z oblasti obchodu sa kongres 
venuje aj témam mentálneho zdravia. Naposledy to bola prednáška 
O šťastí a životnej spokojnosti. Všetkým odporúčam zúčastniť sa.

Igor Majerčík, 
obchodný riaditeľ, Herbex

Na kongrese Samoška sme prvý raz ako fi rma, ktorá má svoj prezentačný 
stánok. V minulosti som tu bol len ako účastník. Dôvodom, prečo sme 
sa tu chceli ukázať pred našimi existujúcimi obchodnými partnermi, bola 
príležitosť byť s nimi na jednom mieste počas krátkeho času a aj počas 
neformálneho večera či odbornej časti programu, ktorý sa týka nás všet-
kých, ktorí sme v obchode. Môžeme sa tak dozvedieť niečo nové, rozo-
berajú sa veci, ktoré nás trápia. Prínos vidím aj v utužovaní kontaktov, 
ktoré už máme. To nóvum, ktoré bolo pre nás trošku otáznikom a výzvou, 
bolo pokúsiť sa získať nové kontakty. Dnes už môžem povedať, že máme 
kontakty, ktoré sú predpokladom pre rozvoj ďalšej spolupráce. 

Ďalšie názory účastníkov nájdete
na www.samoska-kongres.sk/referencie

inzercia
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STATKY ŠŤASTIE NEPRINESÚ, 
TREBA SA SÚSTREDIŤ NA SEBA
Prečo ľudia chcú stále viac? Prečo chcú byť stále bohatší, krajší či úspešnejší? Prostá 

odpoveď znie – aby boli šťastnejší. V skutočnosti to však vôbec také jednoduché nie je 

a mnohé kroky, ktoré ľudia robia, aby boli šťastnejší, ich v skutočnosti vrhajú stále hlbšie 

do kolotoča problémov. Radek Ptáček, klinický psychológ, psychoterapeut a profesor 

lekárskej psychológie, síce na Kongrese Samoška v Košiciach recept na šťastný život 

nepredstavil, no jeho odporúčania boli určite pre mnohých inšpirujúce.

Keď je človek hladný, naje sa. Keď je una-
vený, pospí si. Keď je nešťastný, kúpi si 
lieky na hlavu alebo alkohol. „Ideálne to 
v tej záverečnej fáze všetko skombinuje,“ 
glosoval Radek Ptáček, no už vážnejšie 
dodal, že minimálne pätina populácie má 
hodnotiteľné problémy s alkoholom. „Ak 
beriete alkohol ako riešenie problémov, 
ak si večer dáte jeden, dva poháriky, lebo 
niektorí lekári hovoria, že je to zdravé, tak 
vedzte, že to zdravé nie je. Štatistika hovo-
rí jasne, alkohol v akomkoľvek množstve 
škodí. Možno to síce škodí biznisu, ale tak 
to proste je,“ rozhovoril sa Radek Ptáček.

Podľa posledných odhadov odborníkov 
minimálne štvrtina populácie zažije nejakú 
skúsenosť s liekmi na psychiku a približ-
ne tretina bude bojovať s nejakou formou 
duševného ochorenia. Nemusí ísť nevy-
hnutne o  vážne klinické stavy, ale hoci 
aj smútok alebo pocit nešťastia je niečo, 
s čím už dnes ľudia vyhľadávajú aj odbor-
nú pomoc. Zvyčajne totiž zistia, že byť 
krajší, bohatší, inteligentnejší a úspešnejší 
z nich žiadnych šťastlivcov neurobí.

„To je ústredný motív života väčšiny z nás, 
robíte veci, aby ste boli šťastní. Keď za 
mnou prídu klienti, ktorí sú nešťastní, lebo 
buď nevedia dosiahnuť svoje vytýčené 
ciele a sú z toho frustrovaní, alebo nao-
pak, sú zavalení úspechom, pýtam sa ich 
– čo by ste chceli od života? Oni väčšinou 
povedia, aby boli šťastnejší, ale to sa, žiaľ, 
dá málokedy dosiahnuť,“ opísal Radek 
Ptáček svoje skúsenosti.

Aj v  mladej generácii dnes prevláda 
dojem, že šťastie prinesie viac peňazí 
a  obľúbenosť v  kolektíve, po čom túži 
mnoho ľudí. Aj preto v  80-tych rokoch 
v USA vznikol dopyt aj po inej ako pato-
logizujúcej psychológii, akú si spája-
me napríklad so Sigmundom Freudom. 
Psychológia sa postupne preklápa od 
pomoci ľuďom, ktorí majú nejakú dušev-
nú poruchu, k pomoci ľuďom s tým, aby 
žiadnu takúto chorobu nedostali. 

„V  80-tych rokoch si Martin Seligman, 
profesor psychológie z USA, povedal, či 
to nie je zle, keď len ťaháme ľudí z toho, 
že sú nešťastní. Zamyslel sa nad ľuďmi, Radek Ptáček

Víťaz
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ktorí sú v normále, pre ktorých v tom čase 
psychologické metódy nemali žiadne 
odporúčania, a rozhodol sa, že sa skúsi 
zaoberať tými, čo sú spokojní a chceli by 
byť spokojnejší,“ vysvetlil Radek Ptáček.

ŠTYRI TVÁRE ŠŤASTIA
Postupne sa tak začali rozvíjať aj spôso-
by, ako by aj ľudia, ktorí na prvý pohľad 
netrpia žiadnymi vážnymi problémami, 
mohli byť o niečo šťastnejší. Základom 
v tomto prípade bolo definovať toho, kto 
je šťastný. Francúzsky spisovateľ Gustave 
Flabeurt povedal, že základom šťastia je 
to, aby bol človek hlúpy, sebecký a mal 
dobré zdravie. „Je pravda, že inteligencia 
je v protiklade so sklonmi byť šťastný. Čím 
ste inteligentnejší, tým viac máte úzkosti, 
viac sa vecami zaoberáte,“ vyhlásil Radek 
Ptáček a ilustroval štyri príklady šťastné-
ho života.

Jim Wright bol akýmsi Donaldom 
Trumpom 80-tych rokov. Dosiahol mimo-
riadny politický a  obchodný úspech 
a keď bol na špici, bol zostrelený, zaža-
lovaný, zhodený z politickej pozície a pri-

šiel o všetok majetok. Keď za ním po roku 
2000 prišli novinári, mal chalúpku kde-
si pri lese. Pýtali sa ho, aké to je prísť 
o všetok majetok a vplyv, a on povedal, 
že sa nikdy nemal lepšie ako teraz. „To 
ukazuje, že vplyv a  majetok neboli až 
také podstatné,“ vysvetlil Radek Ptáček 
a pokračoval.

„Ďalším príkladom môže byť človek odsú-
dený za vraždu prvého stupňa na doživo-

tie. Po 40 rokoch vo väzení ho prepustili, 
lebo analyzovali vzorky DNA a zistili, že 
naozaj tú vraždu nespáchal on. Keď sa 
ho potom pýtali, ako sa cíti, keďže strá-
vil nespravodlivo 40 rokov vo väzení, on 
povedal, že prežil ten najkrajší život, aký 
mohol,“ hovoril Radek Ptáček.

Americký obchodník Harris Lagerman 
dostal niekedy okolo roku 1910 ponuku 
kúpiť značku McDonald’s a potreboval na 

„SPOKOJNOSŤ A ZDRAVIE PRINÁŠAJÚ 
PREDOVŠETKÝM DOBRÉ MEDZIĽUDSKÉ VZŤAHY.“
Vzťahy sú to najsilnejšie, čo v živote máme. Naše vzťahy sú reprezentantom toho, ako bude vyzerať 
naše somatické zdravie o 10 rokov. Ak chcete vedieť, aké budete mať zdravie o desať rokov, pozrite sa 
na svoje partnerské vzťahy, medzi kolegov a na svojich kamarátov. Samozrejme na to vplýva aj prostre-
die, v ktorom žijete, zdravá strava či fyzická aktivita. Ale ak by ste si mali vybrať len niečo, boli by to 
medziľudské vzťahy. Takže pite, fajčite, ak máte zdravé medziľudské vzťahy, tak je všetko dobré. To je 
genetika šťastia.

Radek Ptáček, klinický psychológ, psychoterapeut, profesor lekárskej psychológie
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to 5000 dolárov. Potreboval si však poži-
čať peniaze od brata, ktorý mu ale penia-
ze nedal a povedal mu, že Američania nik-
dy nebudú jesť hamburgery. O necelý rok 
neskôr bola firma McDonald’s najdrahšou 
firmou v USA. Keď sa ho však pýtali, či 
nie je nešťastný, že prišiel o  taký kšeft, 
bol spokojnejší, ako keby ovládal takého 
giganta.

Posledným príkladom je Pete Best, 
pôvodný bubeník The Beatles. Mama 
Johna Lennona ho však nemala rada, 
vyhodili ho a stal sa z neho radový hudob-
ník. Keď potom videl, čo za Beatles sta-
lo, v nejakom rozhovore povedal, že bol 
šťastnejší, keď viedol život neznámeho 
hudobníka, ako keby mal byť v Beatles. 

„Nahromaďte bohatstvo a slávu a šťastní 
budete, keď sa o to na vrchole necháte 
pripraviť. Prežite čo najdlhšiu časť svoj-
ho života vo väzení, urobte niekoho iného 
skutočne bohatým a nikdy sa nestaňte 
členmi Beatles. To sú odporúčania, ako 
byť šťastní a bohatí,“ vyhlásil s miernou 
dávkou irónie Radek Ptáček.

NARODENÍ  
POD ŠŤASTNOU HVIEZDOU
Aj medicínske výskumy potvrdzujú, že 
byť šťastní a spokojní je lepšie ako byť 
naladení negatívne. Čím je človek spo-
kojnejší, tým je mozog aktívnejší, nede-
generuje. Naopak, keď je človek v stre-
se, oblasť prefrontálneho kortexu, ktorá 
reguluje emócie, správanie a pamäť, sa 
vypína a zapína sa takzvaný plazí mozog, 
teda oblasť zodpovedná za impulzívne 
správanie či úzkosti. Vonkajšie okolnosti 
však pri prežívaní šťastia nie sú všetko. 
Niektorí ľudia majú životnú spokojnosť tak 
trochu v génoch.

„Asi 50 percent prežívania šťastia ovplyv-
ňuje naša genetika. Ak sú vaši rodičia 
šťastní a spokojní, naznačuje to, ako spo-
kojní budete vy. Ak ste šťastný a pozitívny 
človek, asi 35 percent máte pod kontro-
lou. Zostávajúcich 15 percent sú životné 
okolnosti, ktoré nemáme pod kontrolou. 
Súhrnne však až 85 percent šťastia je 
daných vonkajšími okolnosťami, našou 
osobnosťou, prístupom k životu a podob-
ne,“ hovoril Radek Ptáček.

Na druhej strane však netreba zúfať, lebo 
v DNA nie je zakódovaný náš osud, ako 
sme si dlho mysleli. Odbor epigenetika 
hovorí, že dieťa sa môže narodiť s  jed-
ným genómom, ale svojím správaním sa 
rozhoduje, ktoré gény sa spustia a ktoré 
sa nespustia. Či z  vás vyrastie zdravý 
a šťastný jedinec, alebo chorý a nešťast-
ný, o tom rozhoduje správanie. Spôsob, 
ako sa človek cíti a správa, môže ovplyv-
niť celý život.

Ako teda zapínať dobré gény? Najsilnejším 
spínačom sú vzťahy, pretože to je to naj-
silnejšie, čo v živote ľudia majú. Vzťahy sú 
reprezentantom toho, ako bude vyzerať 
naše somatické zdravie o 10 rokov. „Aké 
máte dnes vzťahy s partnerom, kolegami 
či v rodine, také zdravie budete mať o 10 
rokov. Potom je to aj prostredie, tomu sa 
nevyhneme. V čím horšom životnom pro-
stredí ste, tým viac sa zapínajú negatív-
ne gény. Fyzická aktivita zapína správne 
gény rovnako ako vhodná strava. Ak by 
ste si mali vybrať niečo, čo vám skutočne 
pomôže, boli by to medziľudské vzťahy. 
Takže pite, fajčite, ak máte zdravé medzi-
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OCHUTNAJTE
NAŠE NOVINKY
V BIO KVALITE 

BIO špaldový  
diamant rustic 
Originálne tvarovaná bagetka  
so špaldovou múkou, ľanovými  
a slnečnicovými semienkami.

BIO Bageta viaczrnná 
Viaczrnná bageta obohatená  
o ľanové a slnečnicové semienka. 
Zdobené dvoma rezmi  
a posypaním zlatými ľanovými, 
sezamovými a ryžovými vločkami.

BIO slniečko 
Viaczrnná pšeničná žemľa 

obsahujúca ľanové semienka, 
ražnú sladovú múku, slnečnicové 

semienka a otruby. 
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ľudské vzťahy, tak je všetko dobré. To je 
genetika šťastia,“ vysvetlil Radek Ptáček.

AKO VZNIKÁ ŠŤASTIE
Samotný pocit šťastia je vo svojej pod-
state len chemickou reakciou. Existuje 
niekoľko hormónov, neurotransmiterov, 
ktoré prenášajú vzruchy zodpovedné za 
pocit šťastia. Prvým z nich je dopamín, 
ľudská vnútorná droga, ktorá je zodpo-
vedná za vnútornú motiváciu. Dopamín 
vyvoláva pocit šťastia, keď si dá človek do 
úst niečo dobré alebo prežíva orgazmus. 
Je to v podstate okamžité šťastie, ktoré 
si mozog ihneď pýta pridať. Problém je 
akurát v tom, že na rovnaký pocit šťastia 
je neustále potrebné zvyšovať dávky, či už 
čokolády alebo alkoholu.

Z hľadiska závislostí je lepším neurotran-
smiterom sérotonín, ktorý je spojený so 
spokojnosťou a  uznaním. „Sérotonín je 
ten éterický pocit, ktorý s niekým spoloč-
ne zažívate, keď len tak sedíte a rozpráva-
te sa. Spokojnosť plynie z toho, že vás ten 
druhý počúva a ocení. Ide o komplexnejší 
a náročnejší stav spokojnosti, do ktoré-

ho musí byť viac zapojený mozog, je to 
však lepšia cesta ako chvíľkové šťastie. 
Rovnako sa tak dá pracovať aj so zákaz-
níkmi či zamestnancami. Jednorazová 
odmena je síce fajn, ale nefunguje rovna-
ko dobre ako budovanie vzťahu,“ pripo-
menul Radek Ptáček. Za pocity šťastia 
je zodpovedný ešte aj oxytocín, ktorý 
spôsobuje pocit, že ľudia k sebe patria, 
a endorfín, ktorý hovorí, že človek všetko 
zvládne a všetko bude v poriadku.

Jedna vec však je vedieť, čo sa deje, dru-
há a komplikovanejšia je dosiahnuť ten 
správny výsledok. Výskumy po celom 
svete hovoria, že najmenej šťastným 
dňom v týždni je streda a najšťastnejším 
dňom je piatok. Dobrá rada teda znie, plá-
novať si príjemné aktivity na stredu, nech 
sa trochu ten najnešťastnejší deň vyváži. 
„A čo teda sú tie základné zdroje šťastia? 
Peniaze to nie sú, tie sú len medzikrokom 
k tomu, čo predstavuje najintenzívnejšie 
šťastie. V štúdii sa píše, že je to sex, alebo 
vzťahy všeobecne. No niekedy môže byť 
sex nahradený nakupovaním a podobne,“ 
ozrejmil Radek Ptáček.

Zo štúdie vyplynulo, že peniaze sú zdrojom 
šťastia len do určitej miery. Ak má človek 
splnené všetky základné životné potreby, 
viac peňazí ho šťastnejším neurobí. Na 
čom sa podľa odborníkov oplatí pracovať 
oveľa viac, je manželstvo. Osoby v šťast-
nom a stabilnom manželstve sú spokoj-
nejšie. Z výskumov taktiež vyplynulo, že 
až po treťom, štvrtom, piatom roku man-
želstva človek zistí, aká bude jeho miera 
šťastia. „Deti síce môžu do života priniesť 
mnoho zmyslu, ale šťastie len postupne. 
Muži sa tak zaradujú, potom dieťa začne 
plakať a šťastie klesá. U mužov to klesne, 
keď dieťa začne plakať. Ženy si po naro-
dení vydýchnu, po druhom roku dieťaťa 
však aj u nich šťastie klesá a vyrovnáva 
sa až v období školského veku,“ prechá-
dzal ďalej výsledky štúdie Radek Ptáček 
a dodal, že účastníci výskumu hodnotili 
čas strávený s deťmi približne na úrovni 
domácich prác. „Hoci sa hovorí, že deti 
neprinášajú do života veľa pozitívneho, 
prinášajú veľa zmysluplnosti, takže to by 
bola zase prednáška na inú tému,“ dodal.

Peter Kapitán

inzercia
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AKO SA ŽIJE 
S FENOMÉNOM 
VÝRAZNEJ INFLÁCIE
Od jesene 2021 západný svet zažíva infl ačnú vlnu, akú nevidel 40 rokov, čo sú takmer 

dve generácie. Hoci na Slovensku sme zažili obdobie s vyššou infl áciou na prelome 

milénií, aj to je už viac ako 20 rokov. Na to, že sa ceny v obchodoch menia z mesiaca 

na mesiac, tu jednoducho nikto nebol zvyknutý. No zrazu namiesto ofi ciálne cielenej, 

zhruba dvojpercentnej infl ácie prišla dvojciferná. O tom, čo bolo, čo sa deje teraz a ako 

to s infl áciou asi môže vyzerať v budúcnosti, rozprával na kongrese Samoška analytik 

inštitútu INESS Martin Vlachynský.

S  výnimkou drobných výkyvov počas 
krízy v  rokoch 2008 až 2010 bola inflá-
cia v eurozóne približne na úrovni dvoch 
percent. To je zhruba číslo, ktoré regu-
látori považujú za ideálne pre ekonomi-
ku aj spotrebiteľov. No zrazu prišiel rok 
2021, keď začala inflácia dramaticky 
rásť. Infláciu verejnosť najčastejšie vníma 
ako rast cien. Z ekonomického pohľadu 
je však cenou aj mzda a ak mzda rastie 
rovnako alebo rýchlejšie ako ceny spot-
rebných statkov, problém je trochu menší.

„Do roku 2012 vidíme, že na Slovensku 
bol rast reálnych miezd vždy pozitívny, 
teda za výplatu sme si mohli dovoliť rov-
nako veľa alebo trochu viac. V roku 2022 
sa však začali reálne mzdy prepadať. 
Kým na začiatku roka 2022 ministerstvo 
financií odhadovalo, že prepad reálnych 
miezd bude okolo 1‚5 percenta, vo štvr-
tom kvartáli 2022 to v skutočnosti bolo 
7‚6 percenta,“ priblížil Martin Vlachynský.

Dostať sa k podstate problému si v tom-
to prípade vyžaduje trochu dlhšiu analý-
zu. Počas posledných troch rokov znelo 
v médiách veľa vysvetlení inflácie. Počas 
lockdownov domáci majstri viac budova-
li, v Šanghaji boli zatvorené prístavy, inde 
zavreté fabriky. Brexit, vojna, sucho, to 
všetko spolu znamená nedostatok nie-
ktorých komodít. Všetky tieto príbehy sa 

týkajú len jednej polovice transakcií, teda 
toho, čo sa deje s cenami.

„Na to, aby vznikla cena, vždy musí prísť 
k  transakcii, kde sú dve strany. Jedna 
dáva hmotné statky alebo služby a dru-
há dáva peniaze. Všetky príbehy, ktoré 
zazneli od lockdownov až po vojnu, sa 
týkali najmä hmotných statkov a služieb. 
Aby sme pochopili, čo sa deje s cenami, 
musíme sa pozrieť aj na stranu peňazí, 
bez nej bude vysvetlenie prinajlepšom 
polovičaté,“ upozornil Martin Vlachynský. 
Aby bolo zrejmé, čo peniaze robia vo sve-
te, je potrebné sa pristaviť pri tom, ako 
funguje vo svete peňažný systém.

PREČO VZNIKÁ INFLÁCIA
Aktuálny peňažný systém je založený 
na spolupráci centrálnych bánk, ktoré, 
zjednodušene povedané, tlačia penia-
ze, a  komerčných, ktoré ich posielajú 
do obehu. Systém má dve zložky, sú to 
dve ozubené kolieska, ktoré sa navzájom 
roztáčajú. Prvé ozubené koliesko je vzťah 
centrálnych bánk s komerčnými banka-
mi. „To, že centrálna banka tlačí penia-
ze, nie je úplne pravda. Centrálna banka 
nevyrába peniaze, ona vytvára peňažné 
rezervy. Proti toku ‚vytlačených‘ peňazí je 
vždy protitok aktív, väčšinou dlhopisov, 
ktoré končia v centrálnej banke. To je prvé 
koliesko,“ vysvetlil Martin Vlachynský.

Druhé ozubené koliesko je svet bližšie 
k  spotrebiteľom, kde komerčné banky 
buď vytvárajú peniaze a posielajú ich do 
ekonomiky prostredníctvom úverov, ale-
bo idú cez štát tak, že štát vytvorí dlh, 
dlhopisy predá komerčnej banke a potom 
z týchto peňazí nakúpi autá pre hasičov 
alebo vyplatí dôchodky. Sú to dve ozu-
bené kolieska, ktoré sa navzájom točia.

Politicky zvoleným liekom na krízu bolo 
kvantitatívne uvoľňovanie, teda nalievanie 
nových peňazí do systému. Kvantitatívnym 
uvoľňovaním sa riešila aj kríza v roku 2008, 
aj situácia počas pandémie covidu. Ako je 
teda možné, že medzi rokmi 2008 až 2019 
nebola skoro žiadna inflácia?

„V  prvej vlne kvantitatívneho uvoľnenia 
sa roztáčalo len prvé koliesko. Peniaze 
plynuli medzi centrálnymi bankami 
a  komerčnými bankami, poisťovňami 
a  podobne, ale zostávali vo finančnom 
systéme. Unikali cez nejaké kanály, ale vo 
všeobecnosti tie peniaze nešli do vreciek 
spotrebiteľov,“ priblížil Martin Vlachynský.

V  roku 2020 však vznikli nové kanály, 
ktorými tie peniaze do ekonomiky tiekli. 
Napríklad vláda v  USA niekoľkokrát 
počas covidu jednoducho poslala všet-
kým domácnostiam šek na 1000 alebo 
2000 dolárov. Ďalej to bol aj kurzarbeit, 
covidové príplatky, ale aj rôzne energetic-
ké dávky, ktoré začali fungovať v Európe 
s príchodom covidu či energetickej krízy. 
Peniaze sa dostali z finančného systému 
do vreciek spotrebiteľov a firiem a umož-
ňovali týmto subjektom dopytovať veci 
na trhu, ktorých bolo na trhu menej kvôli 
pandémii či vojne.

Martin Vlachynský
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ČO SA DEJE TERAZ
Inflačný rok 2022 vystrašil vlády, a  tak 
centrálne banky začali šliapať na brzdu. 
V praxi to znamená, že začali rásť úrokové 

sadzby centrálnych bánk. Keď idú hore 
úroky centrálnych bánk, premietne sa to 
do rastu úrokov na hypotékach či spot-
rebných úveroch. Okrem iného to zname-
ná aj nárast úrokov na štátnych dlhoch. 
„Druhá vec, ktorá už nie je taká intuitívna, 
je, že klesá hodnota starých dlhov,“ upo-
zornil Martin Vlachynský.

„To znamená, že ak máte 30-ročný slo-
venský dlhopis, ktorý ste si pred troma 
rokmi kúpili s výnosom 0‚5 percenta roč-
ne za 100 eur, na ňom je stále napísané, 
že to je 100 eur a o 30 rokov od SR dosta-
nete 100 eur. Keď však teraz s tým dlhopi-
som prídete na sekundárny dlh a chcete, 
aby niekto od vás ten dlhopis kúpil za 
100 eur s výnosom 0‚5 percenta, tak vám 
povedia, že si teraz môžu kúpiť slovenský 
dlhopis s výnosom 3‚5 percenta, prečo by 
si mali kupovať tento slabší. Hodnota dlhu 
s rastúcimi úrokmi klesá,“ dodal.

Táto situácia je síce problém z  dlho-
dobého hľadiska, ale nie je úplne akúty. 
Vážnejší problém spočíva v tom, že hod-
nota starých dlhopisov na sekundárnom 

trhu išla dolu. Ilustroval to prípad Silicon 
Valley Bank, ktorá pred nedávnom skra-
chovala. Prečo sa to stalo a aký to má 
súvis s monetárnou politikou?

Keď človek prinesie peniaze do ban-
ky, ona si tam ich malú časť nechá ako 
rezervu a zvyšok roztočí iným smerom, 
napríklad kúpi aktíva – dlhopisy. Klient 
si však môže hocikedy od banky vypýtať 
svoje peniaze späť a banka mu ich musí 
okamžite dať. Lenže ona tam nemá kopu 
peňazí, ale kopu dlhopisov a iných aktív. 
Za bežných okolností, ak potrebuje banka 
peniaze, buď si požičia a ako zálohu dá 
dlhopis, alebo dlhopis predá na sekun-
dárnom trhu. Lenže dlhopis, ktorý banka 
kúpila pred pár rokmi napríklad za 100 
eur, dnes musí predať lacnejšie, a  to ju 
vie dostať do problémov.

Globálna ekonomika preto dnes stojí 
pred inflačnou dilemou. Môžete zvyšovať 
úroky a uťahovať monetárnu politiku, čo 
začne znižovať infláciu. No ak to začnete 
robiť, budú mať problémy banky, a potom 
predlžené štáty, ktoré sú zvyknuté, že si 

Martin Vlachynský
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požičiavajú za 0‚5 percenta a nie za štyri. 
Alebo si poviete, ideme podporiť finanč-
ný systém, dodávanie peňazí na trh, lenže 
potom neznižujete infláciu. Je to začaro-
vaný kruh, kde bojom proti inflácii ohrozu-
jete bankový trh a verejné financie a sta-
bilizáciou trhu rastie inflácia.

ČO SA STANE S MALOOBCHODOM
„Keby som vedel, čo sa stane v budúc-
nosti, strašne na tom zbohatnem. Dobré 
správy sú, že sme prežili zimu. Nečakal 
som, že to v Európe dopadne až tak dob-
re, čo sa týka plynu, ropy, elektriny. Zdá 
sa, že aj pandémia je mŕtva, a to dokon-
ca aj v Číne. Ďalšia dobrá správa je, že 
Ukrajina žije, a  to nielen vojensky, ale 
najmä ekonomicky, čo je pre mňa asi naj-
väčšie prekvapenie. Nečakal som, že aj 
po vyše roku vojny bude ukrajinské poľ-
nohospodárstvo fungovať relatívne dob-
re, sú schopní vyvážať a už vyše mesiaca 
tam nemali výpadky elektriny,“ upozornil.

Ďalšou dobrou správou v súčasnej situácii 
je, že inflácia, aspoň zatiaľ, nemá výraz-
ný negatívny vplyv na zamestnanosť. 

Na druhej strane bude potrebné vyriešiť 
vyššie spomenutú inflačnú dilemu. Boj 
proti inflácii budú komplikovať aj vyso-
ké štátne výdavky, ako sú nové sociálne 
schémy, a zrejme sa nenájde nikto, kto 
by bol schopný a ochotný zrušiť zvýšené 
prídavky na deti či štrnásty dôchodok.

„Obávam sa, že kúpyschopnosť obyvateľ-
stva bude klesať. Napriek tomu, že máme 
veľmi nízku nezamestnanosť, reálne mzdy 
nevyzerajú, že by sa čoskoro vrátili do plu-
su, a hrozí, že v nasledujúcich mesiacoch 
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Pivo Šariš dostalo novú iskru. 
Novú receptúru oceňujú 

spotrebitelia aj odborníci.

Tento rok prišiel Šariš s novou receptúrou 
pre všetkých Slovákov. S novou desiatkou aj 
dvanástkou prichádza intenzívna chuť, ktorá 
vznikla vďaka kombinácií 4 druhov chmeľu 
v trojitom chmelení a sladom z vlastnej sla-
dovne. Zmenu ocenila aj odborná porota v 
Slovenskej pivnej korunke, kde oba produkty 
získali zlatú korunku. Spotrebiteľmi hodnote-
né ako najlepšia novinka roku 2023.

sa niektoré štáty prepracujú k  recesii,  
čo môže začať ohrozovať aj tú relatívne 
veľmi dobrú zamestnanosť v európskych 
štátoch. Môj odhad teda je, že zákazníci 
budú opatrnejší a veľmi dobre si rozmys-
lia, čo si kúpia. Budú pokračovať snahy 
o reguláciu cien, lebo politici chcú niečo 
spraviť, ale nemajú moc nad tým, čo spra-
ví ECB a čo sa deje na finančných trhoch,“ 
zhodnotil Martin Vlachynský.

Peter Kapitán

„MONETÁRNA POLITIKA A GLOBÁLNA EKONO-
MIKA STOJA PRED INFLAČNOU DILEMOU.“
 Ako bojovať s infl áciou? Môžete zvyšovať úroky a uťahovať monetárnu 
politiku, čo začne znižovať infl áciu. No ak to začnete robiť, do problémov 
sa začnú dostávať banky a predlžené štáty, ktoré sú zvyknuté, že si požičia-
vajú za 0‚5-percentný úrok a nie za štvorpercentný. Alebo si poviete, ideme 
podporiť fi nančný systém, dodávanie peňazí na trh, lenže potom nezni-
žujete infl áciu. Je to začarovaný kruh, kde bojom proti infl ácii ohrozujem 
bankový trh a verejné fi nancie. A ak to chcem stabilizovať, rastie infl ácia.

Martin Vlachynský,
analytik, INESS
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Záplava PET fliaš a  plechoviek voľne 
pohodených v  prírode pred niekoľkými 
rokmi v  pravidelných intervaloch plni-
la slovenské médiá. Množstvo odpadu 
v prírode či mestách bolo však v skutoč-

VÝKUP FLIAŠ A PLECHOVIEK 
PREKONÁVA OČAKÁVANIA
Systém zálohovania plechoviek a PET fl iaš na Slovensku funguje od januára 2022. Pri jeho 

spustení bolo pripravených viac ako 2000 odberných miest a zazmluvnených bolo vyše 200 

výrobcov, no už počas prvých 16 mesiacov fungovania obe čísla narástli o 50 %. Zálohovanie 

je zatiaľ úspešné aj medzi spotrebiteľmi. Cieľ na rok 2022, ktorým bolo vyzbierať aspoň 

60 % obalov uvedených na trh, bol totiž s prehľadom prekonaný.

spätnú väzbu, keďže sa za posledný rok 
výrazne znížil počet voľne pohodeného 
odpadu od nápojových obalov,“ uvádza 
generálny riaditeľ Správcu zálohového 
systému Marián Áč.

Okrem ekológie je druhým dôvodom cir-
kularita. Vďaka zálohovaniu sa materiá-
ly, ktoré sa používajú na výrobu týchto 
obalov, opätovne pozbierajú, zrecyklujú 
a dostanú sa naspäť na trh. Tým sa zni-
žuje ekologická stopa a šetria sa prírod-
né zdroje potrebné na výrobu hliníka či 
PET fliaš. Samotný Správca zálohového 
systému je neziskovou organizáciou, 
ktorú založili Slovenská aliancia moder-
ného obchodu, Zväz obchodu, Asociácia 
výrobcov nealkoholických a minerálnych 

nosti len jednou z motivácií, ktoré viedli 
ministerstvo životného prostredia k tomu-
to kroku. „Z národných parkov či v rámci 
rôznych analýz z hľadiska litteringu prob-
lematických lokalít dostávame pozitívnu 
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Marián Áč

vôd a Slovenské združenie výrobcov piva 
a sladu. Po prvých 16 mesiacoch fungo-
vania zálohovania si zatiaľ systém jeho 
autori pochvaľujú. Zákonný cieľ, ktorým 
bolo v roku 2022 vyzbierať aspoň 60 % 
PET fliaš a plechoviek uvedených na trh, 
sa totiž podarilo výrazne prekonať. Už 
v prvom roku sa vyzbieralo 71 % týchto 
obalov. „V roku 2023 to má byť 80 per-
cent a som presvedčený, že aj tento cieľ 
sa nám podarí splniť. V ďalších rokoch by 
sme mali dosiahnuť 85-percentnú návrat-
nosť a následne 90-percentnú, no je mož-
né, že sa nám podarí aj viac. Sú krajiny 
ako Nemecko či Dánsko, kde návratnosť 
nápojových obalov v  rámci zálohových 
systémov dosahuje aj 95 až 98 percent,“ 
hovorí Marián Áč.

KTO TO ZAPLATÍ
Zber a recykláciu použitých nápojových 
obalov nie je možné vnímať ako ziskovú 
činnosť, práve naopak, pre väčšinu účast-
níkov reťazca ide o čistý náklad. Činnosť 
Správcu zálohového systému je financo-
vaná z troch zdrojov. Prvým sú poplatky 
výrobcov nápojov v PET fľašiach a ple-
chovkách, druhým nevyzbierané zálohy 
a napokon časť peňazí do systému priteká 
aj vďaka predaju vyzbieraného materiálu.

Keďže nápojový obal sa v prvom rade vní-
ma ako odpad, ktorý je potrebné neutra-

lizovať, výrobcovia nápojov, teda firmy 
zodpovedné za vznik tohto odpadu, sú 
povinné prispievať na činnosť Správcu. 
Nemalým zdrojom financií, predovšet-
kým v počiatočnej fáze, je aj záloh, ktorý 
si spotrebiteľ nevyzdvihne, a  teda tieto 
peniaze zostanú v  systéme. Samotný 
záloh pritom nie je myslený ako nástroj 
zisku, ale len ako motivácia spotrebiteľa, 
aby nápojové obaly vracal.

Dôležitou súčasťou celého systému je aj 
obchod s vyzbieranými obalmi, z ktorých 
sa po dočistení a vytriedení stáva cenná 
komodita. „Správca má na Slovensku päť 
skladov, ktoré sú strategicky rozmiest-
nené v snahe o dosiahnutie udržateľnej, 
efektívnej a ekologickej prepravy. Materiál 
z plastových fliaš triedime podľa farieb, 
čo je pre recyklátora dôležité. Najlepšia 
farba je číra, bez pridaných aditív, ďalej 
triedime obaly na zelenú, modrú, svetlý 
a tmavý mix,“ vysvetľuje Marián Áč.

V obchodoch a na odberných miestach 
sa zbierajú samostatne fľaše a plechov-
ky. Zálohomat obal dokáže rozoznať 
a  roztriediť na plechovky a plasty, hoci 
sú aj krajiny, kde sa to zbiera spolu. „My 
sme sa rozhodli zbierať to oddelene. Má 
to výhodu v  tom, že čistota materiálu, 
ktorý spracúvame, je oveľa vyššia, ako 
keď sa miešajú plechovky s  plastami. 

Znečistenie obalov má za následok ich 
neskoršie dočisťovanie, čo sú náklady 
navyše,“ pripomína Marián Áč.

Obchody, ktoré majú viac ako 300 štvor-
cových metrov predajnej plochy, majú 
zákonnú povinnosť nápojové obaly zbie-
rať. Dnes je v systéme zapojených viac 
ako 3000 odberných miest a  viac ako 
60  % z  nich je dobrovoľných, čo zna-
mená, že aj mnohí obchodníci, ktorých 
k tomu zákon neviaže, rozumejú zmyslu-
plnosti takéhoto kroku. Je to služba pre 
zákazníka, ktorý nemusí cestovať ďaleko 
kvôli vráteniu nápojového obalu, no pro-
fitovať z toho môže aj obchodník, keďže 
zákazník popri vrátení fliaš či plechoviek 
zvykne rovno aj nakúpiť.

Jedným zo zdrojov financovania Správcu 
zálohového systému sú nevrátené zálohy, 
ktoré predstavujú množstvo obalov, kto-
ré spotrebiteľ z rôznych dôvodov nevrátil 
späť na odberné miesto. „V prípade, že 
spotrebiteľ zálohovaný obal vyhodí do 
triedeného zberu alebo v horšom prípa-
de do zmesového odpadu, prispieva do 
zálohového systému 15 centami, ktoré 
zaplatil popri cene nápoja. Našou úlohou 
je vytvárať podmienky, aby bola možnosť 
zálohovať široko dostupná a jednoduchá 
pre spotrebiteľa. Preto je veľmi dôležité, 
aby bola odberná sieť dostatočne veľká 
a aby prevádzka odberného riešenia bola 
efektívna a plynulá,“ hovorí Marián Áč.

Dnes je v systéme zaregistrovaných viac 
ako 300 výrobcov, viac ako 4000 registro-
vaných aktívnych EAN kódov, viac ako 270 
obchodníkov a  takmer 3090 odberných 
miest. V praxi existujú dva typy odber-
ných miest, odberné miesta so zálohoma-
tom, ktorých je približne 75 %, a odber-
né miesta s  ručným skenerom, ktorých 
je 25 %. „Dáta nám ukazujú, že viac ako 
98 percent všetkých vyzbieraných obalov 
prešlo zálohomatmi. Investícia do zaria-
denia je vysoká, ale pomáha to z hľadiska 
efektivity procesu. V prevádzke sú dnes 
plnoautomatizované riešenia v  podobe 
zálohomatov a  taktiež ručné skenery,“ 
vymenúva Marián Áč.

Postupne sa v  systéme začínajú obja-
vovať aj alternatívne odberné miesta. 
Ide napríklad o športové udalosti, festi-
valy, kúpaliská, aquaparky či firmy, kto-
ré zabezpečujú pitné režimy pre svojich 
zamestnancov. Na alternatívnom odber-
nom mieste sa návštevník odovzda-
ním zálohovaného obalu vzdáva zálohu 
a daruje ho na vybraný charitatívny účel. 
V rámci snahy nachádzať riešenia vznik-
la aj spolupráca, ktorá priniesla možnosť 
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je problém, keď zistí, že toho materiálu 
je tam podstatne menej, a  tak aj využi-
tie priestoru na dopravu nie je efektívne. 
Je to drahé a je zbytočné, aby sme nosili 
vzduch,“ upozorňuje Marián Áč.

Počas 16 mesiacov ostrej prevádzky už 
Správca zaznamenal aj pokusy o  rôzne 
podvody. Marián Áč pripomína, že ak 
obchodník pokus o podvod alebo nejakú 
nekalú činnosť v súvislosti so zálohova-
ním spozoruje, je potrebné to nahlásiť. 
Je taktiež možné zabrániť človeku, ktorý 
bol prichytený pri pokuse o podvod, aby 
nápojový obal vracal. Najväčšie problémy 
Správca zaznamenal počas prvého pol-
roka 2022, no postupne ubúdajú, keďže 
aj automaty majú rôzne mechanizmy, ako 
správnosť vracania zálohovaných obalov 
kontrolovať.

„Často dostávame otázky, ako dlho platí 
lístok za vrátené obaly. Platnosť lístka by 
mala byť neobmedzená. Dá sa však pove-
dať, že jeho platnosť je priamo úmerná 
tomu, ako sa k nemu spotrebiteľ správa. 
Vo všeobecnosti platí, že čím skôr lístok 
uplatní, tým lepšie. Na Slovensku by malo 
byť možné uplatniť ho na danom odber-
nom mieste, kde boli vrátené zálohované 
obaly. Niektoré reťazce umožňujú uplatne-
nie v rámci ktorejkoľvek predajne daného 
reťazca. Pričom malé predajne potravín, 
s rozlohou menšou ako 300 m², ktoré sú 
zapojené do odberu obalov dobrovoľne, 
majú výnimku zo zákona. Nemusia vrátiť 
zákazníkovi hotovosť, ale môžu len poskyt-
núť zľavu z nákupu. Zľavu či hotovosť je 
možné uplatniť výlučne v  tom obchode, 
kde zákazník obaly vrátil. V prípade, že vo 
väčšej predajni nie je vyplatená spotrebite-
ľovi hotovosť za vrátené obaly, je potrebné 
o tom informovať Správcu zálohového sys-
tému. Pomáhate nám tým harmonizovať 
odbernú sieť,“ uzatvára Marián Áč.

Peter Kapitán

alternatívnymi miestami. Pribúdať by 
mali predovšetkým nové odberné miesta 
s ručným zberom, keďže Správca sa chce 
zamerať na miesta, kde spotrebiteľ nemá 
možnosť vrátiť zálohovaný obal v blízkom 
okolí, a tak potrebujú ľudia prejsť desiatky 
kilometrov na to, aby obal vrátili.

NA DOBREJ CESTE
Za prvé štyri mesiace roka 2023 sa vďa-
ka zálohovaniu PET fliaš a  plechoviek 
vyzbieralo takmer 300 miliónov obalov. Pre 
porovnanie, v roku 2022 to bolo celkovo 
820 miliónov obalov z celkového množstva 
približne 1‚1 miliardy, ktorá bola uvedená 
v roku 2022 na trh. „Správca síce vykázal 
71-percentnú návratnosť, no reálna návrat-
nosť bola vyššia. Číslo totiž na jednej stra-
ne ráta so všetkými obalmi, ktoré boli ku 
koncu roka 2022 uvedené na trh, no časť 
z nich sa do konca roka nedostala ani na 
pulty predajní, takže obaly sa nemali ako 
vrátiť. Reálna návratnosť bude určite vyš-
šia. Môj skromný odhad je, že v lete 2023 
by sa číslo malo stabilizovať, ale zatiaľ stá-
le rastie a každý mesiac je vyššie zhruba 
o dve percentá,“ predikuje Marián Áč.

Jednou z problematických tém, na kto-
ré upozorňuje, je efektivita plnenia vriec 
vyzbieranými obalmi. Pre Správcu je totiž 
veľmi drahé a neekologické, aby zo zber-
ných miest odvážal vzduch, ak napríklad 
obaly nie sú riadne zlisované, prípad-
ne vrecia nie sú naplnené na 100  %. 
„Spotrebný materiál je pre nás drahá 
záležitosť, je potrebné, aby sme s  ním 
nakladali efektívne. Má to ekonomický aj 
ekologický rozmer. Vrecia sú tiež z plas-
tov, síce recyklovateľných, ale aj tak. Sú 
miesta, kde to vedia robiť veľmi efektívne 
a spĺňajú zákonné povinnosti, niekde sa to 
darí menej. Spotrebný materiál a taktiež 
logistika sú veľmi drahé. Systém odvozu 
je nastavený podľa počtu vriec. Ak vieme, 
že takéto vrece by malo mať 10-krát 20 
obalov, pre logistu, ktorý cestu plánuje, 

„ČÍM VIAC OBALOV ODBERNÉ MIESTO VYZBIE-
RA, TÝM JE MANIPULAČNÝ POPLATOK NIŽŠÍ.“
 Manipulačný poplatok je v rozmedzí od 2‚3 centa po 3‚9 eurocentu 
pre automatizovaný zber v závislosti od objemu vyzbieraných obalov. 
Manipulačný poplatok pre ručný zber sa úvodom tohto roka nielen zvýšil 
na dvojnásobok, čo sú 3 centy, ale Správca bude obchodníkovi preplácať 
náklady za ručný skener vo výške približne 700 eur. Výška manipulačného 
poplatku na odberných miestach so zálohomatmi závisí od priemerného 
mesačného vyzbieraného objemu z ročného základu – čím nižší objem, tým 
je poplatok vyšší.

Marián Áč, 
generálny riaditeľ, 

Správca zálohového 
systému

vrátenia zálohu na zamestnaneckú kartu 
zamestnancov. Do odberu zálohovaných 
obalov sa okrem potravín s menšou pre-
dajnou plochou ako 300 m2 dobrovoľne 
zapojila aj čerpacia stanica, ktorá svojim 
zákazníkom sprístupnila túto možnosť 
umiestnením zálohomatu.

NOVINKY V SYSTÉME
Veľkou témou predovšetkým pre obchod-
níkov bolo aj nastavenie manipulačného 
poplatku, teda kompenzácie nákladov 
spojených s odberom odpadu zo zálo-
hovaných jednorazových obalov, vrátane 
kapitálových investícií v súlade s uzatvo-
renou zmluvou so Správcom zálohového 
systému. Každému odbernému miestu, 
ktoré sa do zálohového zberu zapojí, 
Správca uhradí manipulačný poplatok.

Slovenský zákon hovorí, že poplatok by 
mal pokrývať náklady, to znamená, že 
obchodník by z  toho nemal generovať 
zisk. Na začiatku sa výška manipulačné-
ho poplatku stanovila na základe pred-
bežných analýz s prísľubom následného 
prehodnotenia na základe dát z praxe. Po 
úvodnom roku došlo na základe nezávis-
lej externej analýzy vychádzajúcej z rele-
vantných dát k zmene politiky uhrádzania 
manipulačných poplatkov a ich zvýšeniu.

„Dohodli sme sa, že výška manipulačné-
ho poplatku bude rozdelená do štyroch 
kategórií. Tri sú v  rámci automatického 
odberu, jedna je na ručný. Manipulačný 
poplatok je v rozmedzí od 2‚3 centa po 
3‚9 eurocentu. Manipulačný poplatok pre 
ručný zber sa úvodom tohto roka zvýšil na 
dvojnásobok, čo sú 3 centy. Správca bude 
obchodníkovi aj preplácať celý náklad za 
ručný skener vo výške približne 700 eur. 
Cieľom opatrení je podporiť rozširovanie 
siete odberných miest, aby bola možnosť 
zálohovať široko dostupná skutočne pre 
všetkých,“ vysvetľuje Marián Áč.

Správca dnes so záujemcami o zarade-
nie do siete odberných miest komunikuje 
elektronicky. „Ak má niekto záujem zapo-
jiť sa, zaregistruje sa, pošle žiadosť, ktorú 
Správca posúdi, a vo väčšine prípadov sa 
záujemca stane súčasťou nášho virtuál-
neho sveta. Potom sa spolupráca roz-
behne. Kontaktné adresy sú na webovej 
stránke. Naši kolegovia operátori všetko 
radi vysvetlia a prevedú záujemcov celým 
procesom,“ opisuje Marián Áč.

Pre rok 2023 Správca predpokladá, že 
pribudne ďalších približne 500 odber-
ných miest. Malo by ísť predovšetkým 
o menšie predajne, ale diskusie prebie-
hajú aj s čerpacími stanicami a ďalšími 
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POTRAVINOVÉ
PÚŠTE BY MAL
RIEŠIŤ ŠTÁT
V posledných mesiacoch rezonuje v médiách téma zákazu nedeľného predaja. Mnoho ľudí 

sa obáva, že si nebude môcť v siedmy deň kúpiť základné potraviny. Tisícky ľudí však majú 

nedeľu každý deň. Potravinové púšte sú miesta, kde si obyvatelia, zväčša menších sídel, 

nemôžu zadovážiť potraviny, pretože nemajú vo svojej blízkosti žiadnu predajňu. Nejde 

o slovenský problém, potýkajú sa s ním viaceré krajiny. Avšak kým v zahraničí našli účinné 

riešenia, na Slovensku ostáva táto téma pre politické špičky neviditeľná.

Maloobchod v súčasnosti ponúka neu-
veriteľný komfort. Dlhé otváracie hodiny 
a dostatok bohatého sortimentu umožňu-
jú, že si zákazník vie takmer kedykoľvek 
zabehnúť do obchodu. Teda pokiaľ býva 

Môjobchod rozšíril svoju sieť
piatym ambassador obchodom
Zákazníci ambassador obchodu v Rimavskej Sobote na Železničnej ulici 10 sa tak pridali k množstvu spokojných nakupujúcich
v Košiciach, Maduniciach, Mlynkách a v Bratislave.

Môjobchod pred časom predstavil ambassador formát predajne, ktorý je kombináciou moderného minimalistického dizajnu, 
inovatívnych interiérových riešení a efektívneho usporiadania sortimentu s cieľom vylepšovať spokojnosť zákazníkov a zvyšovať kvalitu 
nákupného zážitku. Kvalita a čerstvosť potravín je primárnym kľúčom pre zachovanie vysokého štandardu tohto formátu. Zákazníci 
majú k dispozícii najkvalitnejšie produkty na trhu, nechýbajú však ani vlastné značky ARO a Fine Life. Ambassador ponúka čerstvú 
kávu so sebou a teplé pečivo priamo z pece.

MÔJOBCHOD MÁ MOMENTÁLNE VIAC AKO 770 PREVÁDZOK A V POČTE OBCHODOV SA V AUGUSTE 2022 DOSTAL 
NA DRUHÉ MIESTO NA SLOVENSKOM TRHU.

Ten správny sused

na správnom mieste. Podľa prieskumu 
z  roku 2020 je na Slovensku minimálne 
102 potravinových púští. „Z geografické-
ho pohľadu ide o priestor, v ktorom majú 
obyvatelia, teda spotrebitelia, limitova-

ný prístup k nákupu zdravých a lacných 
potravín,“ vysvetľuje regionálny geograf 
František Križan z Prírodovedeckej fakulty 
Univerzity Komenského v Bratislave.

Nejde pritom o žiaden nový problém. Po 
zmene režimu došlo k atomizácii malo-
obchodu, ľudia začali viac dochádzať za 
prácou do miest, kde sa neskôr udomác-
nili nadnárodné siete. Mnohé vidiecke 
predajne neboli schopné im konkurovať, 
a  tak museli zavrieť. „Pred troma rokmi 
sme tieto územia zmapovali, pripravi-
li analýzu s  návrhmi riešení a  neustále 
dávame tému na stôl. Namerali sme vyše 
sto mikroregiónov bez predajní potravín. 
Vzhľadom na súčasné ceny energií ich 
bude určite viac,“ uvádza vtedajší ústred-
ný riaditeľ kancelárie Združenia miest 
a obcí Slovenska Michal Kaliňák.

Podľa Františka Križana nemožno name-
rané číslo 102 brať ako stabilné. Tieto 
miesta boli identifikované v obciach do 
500 obyvateľov. „To však neznamená, že 
v obciach, ktoré majú 600 až 1 000 oby-

Potravinové púšte zatiaľ nikto nerieši.

PROBLÉM SA NETÝKA
IBA VÝCHODNÉHO 
SLOVENSKA.
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vateľov, sa nachádzajú potraviny. Počet 
púští bude narastať a musíme hľadať rie-
šenia, ktoré prinesú lepšiu kvalitu života 
ľudí,“ opisuje.

S tým, že takýchto miest bude na mape 
v skutočnosti viac, súhlasia aj obchod-
níci. Od doby, keď sa začali zvyšovať 
náklady, opustilo franšízovú sieť Fresh 
viac ako 55 obchodníkov. „Neodišli 
z našej siete, ale úplne skončili. Podnikali 
v obciach a keď tam nemali konkurenciu, 
vznikla ďalšia púšť. Prečo by spotrebi-
telia na dedine nemali mať k dispozícii 
potraviny? Sú iní ako zákazníci v mes-
tách?“ pýta sa výkonný riaditeľ spoloč-
nosti Labaš Martin Kozák.

Hoci najvypuklejší je problém pravdepo-
dobne na východe Slovenska, ani zďale-
ka nie je záležitosťou iba tohto regiónu. 
„Púští je viac, a to nielen na východe, ale 
po celom území Slovenska. Oblasť roz-
voja vidieka je téma, ktorá sa diskutuje, 
ale absolútne zanedbáva posledných 30 
rokov. Keby to tak nebolo, vidiek by bol 
inde. A to napriek tomu, že viac ako polo-

Nepomáha ani fakt, že generácia obchod-
níkov, ktorí podnikajú na dedinách, pomaly 
odchádza do dôchodku. „Vo svojom okolí 
nepoznám nikoho, kto by otvoril obchod 
a mal do 30 rokov. Mladí už nemajú záu-
jem prevádzkovať obchod, preto bude 
púští ďalej pribúdať,“ uvádza Gabriel 
Lukáč, majiteľ siete Potraviny Luga.

ZLOŽITÉ SKÚŠKY OBCHODU 
NA VIDIEKU
Počas pandémie covidu−19 sa ľudia viac 
zdržiavali doma a tí, ktorí mohli, z domu 
pracovali. Pomohlo to malým predajniam 
na vidieku, ktoré navštevovali aj zákaz-
níci inak cestujúci za prácou do miest. 
„Obmedzenia počas koronakrízy spô-
sobili rast malých predajní, ale bol to len 
dočasný jav. Podľa našich prieskumov sú 
najobľúbenejším a najčastejším miestom 
nákupu potravín veľkometrážne predaj-
ne – super- a  hypermarkety. Nakupuje 
tam viac ako 60 percent spotrebiteľov na 
Slovensku. Ak odchádzajú za prácou do 
mesta, reálne možnosti nákupu sú tam 
širšie. Preto nakupujú práve tam a  loja-
lita k  domácim predajniam sa stráca,“ 

vica obyvateľov žije na dedinách,“ myslí si 
predseda predstavenstva Coop Jednoty 
Nové Zámky Štefan Mácsadi.
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Ten správny sused

„CHCEME BYŤ BLÍZKO 
SVOJIM ZÁKAZNÍKOM 
NA VIDIEKU.“
Infl ácia predražuje hodnotu nákupného 
košíka, čo sa odráža v jeho objeme, ktorý sa 
zmenšuje. To bude mať dosah aj na to, ako 
sa bude rozvíjať obchodná sieť na Slovensku. 
Pri odhadoch zo začiatku roka hrozilo, že náš 
systém bude musieť pre vysoké ceny energií 
zavrieť 300 obchodov. Pozitívne je to, že sa 
nezatvoril ani jeden. Coop Jednota berie za 
svoju úlohu zásobovanie obyvateľstva potra-
vinami na vidieku.

Štefan Mácsadi,
predseda predstavenstva, 
Coop Jednota Nové Zámky



2020

inzercia

COMPERIO_SLIM CRICPY_inzerce_Samoska_11_2022_102x145.indd   1OMPERIO_SLIM CRICPY_inzerce_Samoska_11_2022_102x145.indd   1 02.12.2022   11:5602.12.2022   11:56

PRVOTRIEDNA KVALITA
4. NAJPREDÁVANEJŠIA

VODKA NA SVETE*
RUČNE VKLÁDANÁ ZUBRIA TRÁVA

*podľa zdroja The Spirit Business, TOP 10 najpredávanejších značiek vodky, z júna 2022 

C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

„POLITICI NEMAJÚ O TENTO 
PROBLÉM ZÁUJEM.“
Tragédia tejto témy je, že nie je spolitizova-
ná, pretože ju politici ani len neevidujú. Ak by 
bola spolitizovaná, tak sa niekam posunieme. 
Za 20 rokov sa zvýšil počet ľudí na dedinách 
o 240-tisíc a v mestách klesol o 140-tisíc 
obyvateľov. Až 96 percent samospráv tvoria 
dediny, sme typická vidiecka krajina. To všet-
ko je dôkazom toho, že sme nepochopili silnú 
stránku vidieka.

Michal Kaliňák,
vtedajší ústredný riaditeľ kancelárie, 

ZMOS

vysvetľuje František Križan. Podľa Štefana 
Mácsadiho sa základná mantra z covidu 
nezmenila. Spotrebitelia chcú nakupo-
vať vo svojom okolí, kde nájdu adekvátny 
sortiment a svoj komfort. „O to sa musia 

snažiť malé i veľké obchody. Ak obchodník 
dokáže poskytnúť vyššiu pridanú hodno-
tu, zákazník mu ostane verný, aj keď je to 
predajňa v obci,“ myslí si.

Po pandémii sa obchod musí vyrovná-
vať s  vysokou infláciou. Tá  spôsobuje, 
že zákazníci majú hlbšie do vrecka. 
Obchodníci potvrdzujú, že hodnota nákup-
ného košíka sa vplyvom vyšších cien zvy-
šuje, ale počet kusov sa v ňom znížil. 

„Spotrebitelia začali veľmi pozerať na 
ceny, adekvátne k  tomu začal narastať 
predaj privátnych značiek, ale aj výrob-
kov, ktoré sú v akciách. Ľudia sú opatr-
nejší. Od začiatku minulého roka sa začali 
výrazne predávať privátne značky, potom 
dlho nič a potom výrobky s pridanou hod-
notou. Zákazníci sa rozdelili na chudob-
ných a bohatých,“ uvádza Martin Kozák.

PREDAJŇA SO SLUŽBAMI 
AKO MAGNET NA KUPUJÚCICH
Nie každú vidiecku predajňu si treba 
predstavovať ako zastaraný obchod, kto-
rý predáva iba rožky a mlieko. Mnohé sú 

modernými prevádzkami, ktoré ponúkajú 
lákavý sortiment, ale aj služby. Zákazníci 
si tak vedia urobiť plnohodnotný nákup len 
pár metrov od svojho domova. „V prvom 
rade musím oceniť náš personál, lebo kvôli 
nemu sa k nám ľudia vracajú. Neustále sa 

B2B Services a.s.              WEB: www.b2b-services.sk  •  MOB: +421 917 717 978  •  MAIL: objednavky@b2b-services.sk

OSVIEŽENIE PRE MALÝCH HRDINOV

Potraviny by mali byť dostupné všetkým.
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„O ÚSPECHU 
PREDAJNE ROZHODUJE 
MOBILITA ĽUDÍ.“
Vidiecka predajňa môže byť hlavným nákup-
ným kanálom, ale musí pôsobiť vo fungujúcej 
samospráve. Z mojej rodnej obce, ktorá má 
4000 obyvateľov, odišiel lekár. Matky s 500 
až 600 deťmi museli začať dochádzať do 
Košíc či Moldavy, kde si aj nakúpili. Odkedy 
sa do obce vrátil lekár, cítime to na lepších 
obratoch. Dôležité je, aby sa kolobeh peňazí 
točil v dedine.

Gabriel Lukáč, majiteľ, Potraviny Luga

snažíme ponúkať nejaké akcie a dávam 
pozor aj na to, aby sa tovar v regáli hýbal. 
Vykupujeme zálohované PET fľaše a ple-
chovky, cez terminál ponúkame službu 
cashback,“ hovorí o  lákadlách v  rámci 
svojej siete Gabriel Lukáč.

Systém Coop Jednota Slovensko má 
vyše 2 000 predajní a v každej z nich sa 
dajú platiť šeky, za ktoré si pošta pýta 
poplatok, ale k dispozícii je aj dobíjanie 
kreditu a cashback. „Snažíme sa o to, aby 
boli služby čo možno najkomplexnejšie. 
Spolupracujeme tiež so spoločnosťou 
Packeta. V predajni nie je veľa miesta, ale 
úložné boxy máme pri obchodoch a keď 
si niekto ide po balík z e-shopu, môže si 
k nám prísť nakúpiť,“ konštatuje Štefan 
Mácsadi.

O  úspechu či neúspechu predajne na 
vidieku rozhoduje mnoho faktorov. Ak 
je predajňa súčasťou silnej siete, tá ju 
vie potiahnuť aj vtedy, keď sa dostane 
do červených čísel. Ani to však nejde 
donekonečna, nehovoriac o nezávislých 
predajniach, ktoré nemajú z čoho vykryť 
zvýšené náklady za energie, minimálnu 
mzdu či príplatky za soboty a nedele. Aj 
preto by v  takýchto prípadoch mal na 
scénu vstúpiť štát a  zabezpečiť záso-
bovanie potravinami v oblastiach, kde to 
obchodníkom ekonomicky nevychádza. 
„Dostupnosť potravín na vidieku musí 

byť služba vo verejnom záujme. Tá sa 
nemeria ziskom, ale kvalitou a rozsahom. 
Obchodníci by mali mať garanciu, aký 
príspevok od štátu získajú za to, že sa 
obetovali a podnikajú v obciach,“ myslí 
si Michal Kaliňák.
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Zaslúžené osvieženie
vyrobené na Slovensku

SWEETY ICE, s.r.o, Petrovanská  34/A, 08001 Prešov
IČO: 45564710, IČ DPH: SK2023049644

Spôsobov, ako môže pomôcť štát či 
samospráva, je pritom viacero. „Pred 
desiatimi rokmi bol v Poľsku milión ľudí 
na vidieku bez prístupu k  základným 
potravinám. Práve dotačná schéma 
dokázala tento problém vyriešiť a naštar-
tovať lokálnych producentov a predajcov. 
Česi túto dotačnú schému skopírovali 

a zaviedli ju v šiestich krajoch na úrov-
ni VÚC. Neviditeľná ruka trhu spôsobila 
viditeľné škody. Jediná cesta, ako ich 
napraviť, sú dotácie. Je však potrebné 
ich prešpekulovať tak, aby potom v regá-
loch neboli iba lacné poľské konzervy,“ 
vysvetľuje Michal Kaliňák. Do úvahy pri-
padá aj pomoc s  nájmom priestorov, 
zmena daňového systému, sociálnych 
odvodov, príspevok na mzdu či zľava na 
odvoz odpadu.

Určite by pomohla aj väčšia regulácia 
pojazdných predajní, ktoré z  Poľska 
chodia predávať potraviny až na juh 
Slovenska. Okrem toho, že oberajú 
domácich obchodníkov o  obrat, štát 
prichádza o  dane a  kontrola takéhoto 
predaja či kvality potravín je v praxi veľ-
mi ťažká. „Snažil som sa to ako obecný 
poslanec riešiť. Ale jediné, čo môžem 
urobiť, je dať obchodníkovi pokutu za to, 
že nepredáva na vyhradenom mieste,“ 
opisuje Gabriel Lukáč.

ČAKÁ VIDIEK SVETLÁ BUDÚCNOSŤ?
Počet obyvateľov Slovenska do roku 
2100 klesne, podľa najoptimistickejšieho 
scenára to bude o trištvrte milióna ľudí. 
„Výraznejšie bude klesať populácia v mes-
tách. Tam sa v roku 2021 znížil počet oby-
vateľov o 14-tisíc, kým na vidieku stúpol 
o približne 5 000 ľudí. Vidiecka populácia 
je mladšia a bude klesať pomalšie,“ hovorí 
František Križan. Práve uprednostňova-
nie tzv. „potravinového patriotizmu“, teda 
preferencia lokálnych potravín (predajní) 

„ÚLOHU ZOHRÁVA EKONOMICKÁ SITUÁCIA 
SPOTREBITEĽOV BEZ OBCHODU.“
Nevyhnutným faktorom, ktorý sa berie do úvahy pri defi novaní potravinových púští, je príjem obyva-
teľov. Keď nebudú mať bohatí spotrebitelia dostupné potraviny napríklad na bratislavskej Kolibe, 
v mesačných výdajoch na potraviny to nepocítia tak, ako spotrebitelia z nižších ekonomických tried, 
ktorí citlivo vnímajú každé zvýšenie nákladov za dopravu k nákupu.

František Križan,
regionálny geograf, Prírodovedecká fakulta Univerzity Komenského v Bratislave

  

JEDINOU CESTOU
DO BUDÚCNOSTI 
SÚ DOTÁCIE.
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pred zahraničnými môže viesť k záchra-
ne malometrážnych lokálnych predajní 
potravín. Pri téme potravinových púští 
tak zohráva dôležitú úlohu nielen počet 
spotrebiteľov, ale najmä ich preferencie 
a nákupné správanie.

„Do budúcnosti sa pozeráme s obava-
mi. Asi 600-tisíc ľudí žije pod hranicou 
chudoby, rovnakému počtu hrozí, že 
sa pod ňu dostane. Je potrebné nasta-
viť hospodársku politiku tak, aby sa tu 
žilo lepšie. Potom nebude problém ani 
s predajňami, ani s kupujúcimi,“ uvádza 
Štefan Mácsadi.

Martin Kozák hovorí, že urobia všetko pre-
to, aby budúcnosť bola svetlejšia. „Ako 
prevádzkovateľ veľkých supermarketov 
odovzdáme know-how menším predaj-

com, aby vedeli, ako vybrať sortiment, 
nastaviť prístup personálu či zvoliť lákavý 
vizuál. Predajňa na vidieku má veľkú výho-
du v tom, že je osobná. Zamestnanec sa 
vie so zákazníkmi porozprávať a vypočuť 
si ich. V mestách je nákup anonymný. Aj 

toto sa dá v obciach využiť ako konku-
renčná výhoda,“ vysvetľuje.

Hoci podnikať na vidieku nie je jednodu-
ché, obchodníci to nevzdávajú. Gabriel 
Lukáč hovorí, že posledný polrok otvorili 
tri nové predajne, z toho dve sa nachádza-
jú v obciach do 500 obyvateľov. „Ďalšie 
mám v pláne. Dá sa to, keď sme už väčší,“ 
priznáva. Coop Jednota Nové Zámky zas 
nedávno otvorila dve moderné predaj-
ne na vidieku v  levickom a novozámoc-
kom okrese. „Hoci možnosti sú už dosť 
vyčerpané, vhodné priestory hľadáme 
ďalej. Venujeme sa aj malým predajniam, 
ktoré máme na dedinách do 300 obyva-
teľov. Modernizujeme ich a myslím si, že 
z pohľadu sortimentu a zariadení spĺňajú 
všetky kritériá ako iné mestské predajne. 
Zabezpečiť dostupnosť potravín považuje-
me za svoju spoločenskú zodpovednosť,“ 
dodáva Štefan Mácsadi.

Tatiana Kapitánová

„VIDIEKU BY POMOHOL
AJ CESTOVNÝ RUCH.“
Rakúšania sa po vojne zamerali na turizmus 
a trávenie voľného času. Farmár, ktorý má 
tri kravy, mlieko nedodáva do reťazcov, ale 
umiestni ho do obchodu či reštaurácie vo 
svojej dedine. Okruh v obciach je uzavretý 
a takýto systém im prináša úspech. Ľudia 
chcú tráviť voľný čas v prírode. Máme všetko, 
čo Rakúšania, a dedinám i životu v nich pomô-
že zmena vnímania Slovenska ako destinácie.

Martin Kozák, 
výkonný riaditeľ, Labaš

OBCHODNÍCI PODNIKANIE 
NA VIDIEKU NAPRIEK 
PROBLÉMOM NEVZDÁVAJÚ.
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Počas posledného roka sa spotrebiteľ-
ské správanie v  niektorých aspektoch 
menilo výraznejšie ako počas obdo-
bia covidu. Spoločnosť GfK meria pre 
Európsku komisiu indikátor spotrebi-
teľskej klímy, ktorý predikuje správa-
nie zákazníkov, a  všimla si, že dôvera 

Aj keď pandémia covidu výrazne zasiahla do každodenného života, pre biznis a zvlášť pre obchody s rýchloobrátkovým tovarom zásadnú 

zmenu neznamenala. V okamihu, keď sa pandémia začala pomaly vytrácať, sa však vynoril omnoho väčší strašiak, vysoká infl ácia. Podľa 

Štatistického úradu infl ácia pri potravinách v roku 2022 dosiahla takmer 29 %. Situácia sa už odrazila aj na náladách spotrebiteľov, 

ako to počas Kongresu Samoška 2023 v Košiciach vyplynulo z prednášky riaditeľa Spotrebiteľského panelu GfK v Česku a na Slovensku, 

Ladislava Csengeriho.

dosiahla dno až v okamihu, keď začali 
ceny výraznejšie rásť, čo bolo na jeseň 
minulého roka. „Odvtedy sa síce odrazi-
la a začína sa vydávať do pozitívnejších 
čísel, ale atmosféra je vo všeobecnosti 
naďalej pesimistická,“ povedal Ladislav 
Csengeri.

Na spotrebiteľskú náladu vplýva niekoľ-
ko faktorov, jedným z najdôležitejších je 
finančná situácia domácností. Za uply-
nulých 12 mesiacov je pri medziročnom 
porovnaní vidieť, že 4  z  10 domácnos-
tí pociťujú zhoršenie finančnej situácie 
a naďalej očakávajú, že situácia sa pre 

SPOTREBITELIA ŠETRIA,
KDE SA DÁ

Ladislav Csengeri
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BIORUŽA, s. r. o.
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Aroma vyrába širokú škálu
kvalitných výrobkov z prírodných

surovín, ako sú šampóny,
kondicionéry, masky na vlasy,
sprchové gély, zubné pasty a

kefky a ďalšie.

Prírodná bulharská
kozmetika z ružovej vody

a ružového oleja
ROSE OF BULGARIA

nich nebude vyvíjať dobre. No dáta uka-
zujú, že nálada spotrebiteľov by sa mala 
pomaly začať dvíhať zase nahor.

„Domácnosti si za posledných 12 mesia-
cov zvykli na situáciu, v ktorej sa nachá-
dzajú. Napriek tomu však podľa nich nie 
je vhodná doba na vytváranie úspor. Za 
veľmi nedobrý moment na šetrenie toto 
obdobie považujú dve tretiny sloven-
ských domácnosti a taktiež si myslia, že 
je nepravdepodobné, že nejaké peniaze 
ušetria. Slovenské domácnosti sú v šet-
riacom režime, 9 z 10 domácností v neja-
kej sfére a nejakej oblasti šetrí,“ ozrejmil 
Ladislav Csengeri.

Najčastejšie sa ľudia snažia šetriť na 
zábavných aktivitách mimo domácnosti, 
chodia menej do kina, na koncerty, do 
kaviarní či reštaurácií, snažia sa obmedziť 
spotrebu energií, nákup oblečenia, obuvi 
alebo cestovanie. Do oblasti, v ktorej sa 
spotrebitelia snažia šetriť, sa dostávajú aj 
nákupy, či už je to dlhoobrátkový, alebo 
rýchloobrátkový tovar. Naopak šetriť ľudia 
veľmi nedokážu na bývaní, liekoch alebo 

hygiene, ale neobmedzujú sa veľmi ani pri 
športe a fitnese.

ZMENA NÁKUPNÉHO SPRÁVANIA 
ZNÍŽI CENY
Spoločnosť GfK dlhodobo sleduje aj 
typológiu domácností. „Vidíme zabezpe-
čené domácnosti, ktoré si môžu dovoliť 
to, čo chcú, a môžu si dopriať. Potom sú 
domácnosti, ktoré bez problémov vyj-
dú, no nemajú nazvyš. Potom sú tu takí, 
ktorí vyjdú len tak-tak, alebo majú prob-
lémy vyjsť a pokryť si potreby,“ objasnil 
kategórie domácností Ladislav Csengeri. 
Pochopiteľne, predovšetkým domácnosti 
s problémami kupujú len to, čo potrebujú, 
a nie to, čo by chceli.

Infláciu však podľa Ladislava Csengeriho 
netreba brať striktne len podľa metodiky 
Eurostatu, ktorý poskytuje harmonizova-
né čísla. „Na Slovensku máme v  rámci 
potravín a nealko nápojov asi 147 polo-
žiek, ktoré reprezentujú cenovú hladinu. 
Kupujúci môžu na tú cenu reflektovať. 
Môžu nenakúpiť, nakúpiť inde, alebo 
v  akciách, nakúpiť iné výrobky, alebo 

menej objemu a vážená zaplatená cena 
bude iná ako vážená cenová hladina,“ 
vysvetlil. V rámci Spotrebiteľského panelu 
spoločnosť GfK meria desaťtisíce výrob-
kov, ktoré sa dostávajú do nákupných 
košíkov domácností.

Cenová hladina sa pri tomto spotrebiteľ-
skom košíku vyvíja trochu inak než v úda-
joch štatistických úradov. Keďže je trh 
dynamický, na cenovú hladinu majú vplyv 
rôzne okolnosti. Nové výrobky, inovácie, 
alebo stiahnutie výrobkov z obehu. „My 
porovnávame ceny na porovnateľných 
výrobkoch. Ak to zvážime rovnakým obje-
mom, máme infláciu, ktorú meriame na 
nákupnom správaní. Zákazník totiž môže 
meniť objemy, môže nakúpiť menej výrob-
kov, alebo viac lacnejších,“ pokračoval 
Ladislav Csengeri.

INFLÁCIA NAJVIAC 
OHROZUJE CHUDOBNÉ 
DOMÁCNOSTI.
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Za rok 2022 v oblasti FMCG podľa dát GfK 
kupujúci zaplatili o vyše 13 percent vyššie 
ceny ako rok predtým. Je to skoro totož-
né číslo s tým, ako sa vyvíjala všeobecná 
inflácia, no nižšie než takmer 29 percent 
pri potravinách uvádzaných Štatistickým 
úradom SR. Kupujúci teda boli zmenou 
nákupného správania schopní platiť nižšie 
ceny. „Napríklad v novembri, keď inflácia 
bola takmer 23 percent, kupujúci boli 
schopní zaplatiť o 3 percentuálne body 
nižšie ceny. Zmena spotrebiteľského 
správania môže mať vplyv na to, kde a čo 
nakupujú,“ ilustroval Ladislav Csengeri.

Priemerná hodnota košíka v oblasti FMCG 
je dnes 14 eur na jeden nákup. Síce rástla, 
ale pomalšie ako celková zaplatená cena. 
Okrem toho, že kupujúci platili rozdielne 
ceny za košíky, menila sa aj frekvencia 
nakupovania. V minulých rokoch kupujúci 
neradi nakupovali často. Pandémia tento 
trend zvýraznila a ľudia chodili nakupovať 
ešte menej. Posledné čísla však ukazu-
jú, že spotrebiteľ ide v kategórii FMCG 
nakúpiť 315-krát za rok, čo predstavuje 
15 miliónov nových nákupov v porovna-

ní s predchádzajúcim rokom, čo ponú-
ka obchodníkom príležitosť ovplyvniť 
nákupné rozhodnutia. „Zabezpečené 
domácnosti nenakupovali častejšie, ale 
čím hlbšie majú do rodinného rozpočtu, 
tým viac u nich rastie frekvencia. To sú 
tí ľudia, ktorí prechádzajú viacero obcho-
dov, aby našli výhodnejšiu kúpu. Mení sa 

taktiež štruktúra nákupných košíkov. Sú 
malé, stredne veľké zásobovacie nákupy, 
týždňové, alebo zásobovacie, kde spot-
rebitelia nakúpia 12 a viac kategórií. Za 
posledné dva roky narástli stredne veľ-
ké zásobovacie nákupy s  dominanciou 
čerstvých tovarov a poklesli zásobovacie 
nákupy,“ pokračoval Ladislav Csengeri. 

„SPOTREBITELIA NAKUPUJÚ VÄČŠÍ OBJEM 
VÝROBKOV V AKCIÁCH.“
 Šetrenie pri nakupovaní je dnes veľmi výrazné. Každý druhý spotrebiteľ sa 
snaží obmedzovať absolútne výdavky pri nakupovaní, nakupuje v akciách 
a zľavách. Ľudia sú pozorní v jednotkách alebo znižujú objem. Naopak, 
väčší objem nakupujú počas akcie. Využívajú letáky, ktoré v časoch 
blahobytu upadali, no teraz opätovne vidíme záujem kupujúcich o letáky, 
vernostné programy či zľavové kupóny. Tretina spotrebiteľov je ochotná 
zameniť značku alebo produkt kvôli lepšej cene.

Ladislav Csengeri, 
riaditeľ Spotrebiteľského panelu GfK v Česku a na Slovensku
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POZRITE SI NAJLEPŠIE NOVINKY 2023!
 www.volba-spotrebitelov.sk/vitazi2023

VAŠI ZÁKAZNÍCI CHCÚ 
VÝROBKY S TÝMTO LOGOM
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HYPERMARKETY MIERNE POSILNILI
V  rozvrstvení nákupov počas týždňa 
žiadne prelomové zmeny nenastali. Cez 
pracovný týždeň od pondelka do štvrtka 
sa realizuje viac nákupov, ale víkendové 
nákupy sú hodnotnejšie. Len v nedeľu sa 
počas roka minie viac ako 8 % výdavkov 
v rámci FMCG. To sú veľké zásobovacie 
nákupy alebo veľmi špecializované malé 
nákupy.

„V nedeľu nadpriemerne nakupujú mladší 
jednotlivci a dvojice, ale aj rodiny s malými 
a školopovinnými deťmi. Nedeľné nákupy 
by chýbali v Bratislave a väčších sídlach, 
aj v Banskobystrickom kraji sú nedeľné 
nákupy nadpriemerné,“ dotkol sa Ladislav 
Csengeri aj diskusie k zákazu nedeľného 
predaja. Zmena nastala v tom, že sloven-
ské domácnosti posilnili nákupy v akci-
ách. Naprieč FMCG išlo 36 % výdavkov 
cez akciový nákup.

Veľmi dynamicky rastú aj nákupy privát-
nych značiek, ktoré už tvoria 29‚8  per-
centa nákupného košíka, ale to je tren-
dom v  celej Európe. Podobne ako pri 

akciových nákupoch aj pri privátnych 
značkách najvýraznejšie narástla kategó-
ria domácností s  najhoršou finančnou 
situáciou. Naprieč kategóriami FMCG 
sa nakupovalo z  roka na rok menej, no 
za všetky kategórie sa zaplatilo viac. 
Najdynamickejší rast cien agentúra GfK 
zaznamenala pri základných potravinách.

„Približne rovnakú pozíciu na trhu dnes 
majú hypermarkety a  supermarkety. 
Hypermarkety oproti minulosti mierne 
posilnili pozíciu. Segment diskontov rastie 
dlhodobo, ale opäť tu ide o celoeurópsky 
trend. Zaujímavosťou je, že zabezpeče-
né domácnosti najčastejšie nakupujú 
v  diskontoch. Tí, ktorí nemajú problém 
vyjsť, sa orientujú na hypermarkety a  tí 
s problémom vyjsť nakupujú v menších 
predajniach a u špecialistov,“ upozornil 
Ladislav Csengeri.

V  rámci online nákupov rýchloobrátko-
vého tovaru Slovensko stále zaostáva za 
Českom. Vývoj sa však naštartoval a aj 
príchod nových online predajcov potravín 
ho môže urýchliť. V Česku taktiež spotre-

bitelia nakúpia viac ako 50 % kategórie 
FMCG v akciových nákupoch. A aká príle-
žitosť pre obchodníkov vyplýva z aktuál-
nej krízy?

„V krízových časoch je potrebné investo-
vať do inovácií. Kupujúci sú dnes ochotní 
skúšať, hľadať nové riešenia, vyskúšať 
nový výrobok. Ak teraz urobí obchodník 
správnu inováciu, pomôže mu to etablo-
vať sa v rokoch po kríze. Značky, ktoré 
dnes prinesú inovácie, majú šancu z toho 
vyjsť s vyšším podielom na trhu. Rastúca 
frekvencia nákupov je príležitosť, ako 
osloviť nových zákazníkov, keďže dnes 
chodia nakupovať častejšie,“ uzavrel 
Ladislav Csengeri.

Peter Kapitán

NÁKUPY PRIVÁTNYCH 
ZNAČIEK DYNAMICKY 
RASTÚ.
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AKO ZAUJAŤ ZÁKAZNÍKOV. 
OBCHODNÍCI ODHALILI 
ZÁKULISIE SVOJHO 
PODNIKANIA
Úspešná predajňa môže vzniknúť aj v priestoroch bývalej kotolne, starého obchodného 

centra či niekdajšieho obchodu s obuvou. Stačí nápad, zaujímavá realizácia a lákavý 

sortiment. Aj takto sa dá odlíšiť, pritiahnuť zákazníkov a presadiť sa v konkurencii 

nadnárodných reťazcov. Dôkazom toho sú traja slovenskí obchodníci, ktorí 

dovolili účastníkom Samošky nahliadnuť do ich „kuchyne“ a podelili sa so svojimi 

inšpiratívnymi príbehmi.

Pred desiatimi rokmi vznikla na sídlisku 
Štiavnička v Podbrezovej malá predajňa 
v suteréne obytného domu. Jej predajná 
plocha mala iba 30 metrov štvorcových, 
no našla si svojich verných zákazníkov. 
Majiteľovi sa však pred časom podarilo 
získať neďalekú budovu starej kotolne, 
ktorú zrekonštruoval, a  dnes obchod 
víta kupujúcich v  nových priestoroch 
s  rozlohou 200 metrov štvorcových. 
„V októbri minulého roka sme tu otvorili 
modernú predajňu. Kotolňa kedysi patrila 
Železiarňam Podbrezová, preto sa archi-

Diskutujúci sa podelili o svoje inšpiratívne príbehy.
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Sumček omega 

sumcekomega

#sumcekomega

sumcekomega.sk

Lahodné a zdravé 
pokrmy za krátky čas

• mrazené výrobky z rýb 
z domáceho chovu 
AGRO RYBIA FARMA
Handlová

• Sumček africký 
obaľovaná fileta

• vysoký obsah bielkovín 
a zdraviu prospešných látok,
vrátane OMEGA 3 
mastných kyselín

z Agro Rybia Farma Handlovág y

k,

• mäso bez drobných kostí 
a typického rybieho pachu

• Mletý rezeň 
zo sumčeka afrického

• Burger 
zo sumčeka afrického

tekt snažil zachovať jej industriálny ráz,“ 
vysvetľuje Vratko Strmeň, majiteľ siete 
Fresh Horehronie.

Výsledkom je trendový obchod s  ple-
chovou fasádou, ktorý má vysoké stro-
py a ponúka vzdušný otvorený priestor. 
Pri rekonštrukcii ich limitovali obvodové 
múry a keďže nechceli uberať z plochy 
obchodu, vysoký strop im ponúkol mož-
nosť nadstavať nad jej časťou poschodie, 
kde sa nachádza kancelária a  zázemie 
pre zamestnancov. „Zákazníkov sme si 
udržali a keďže si teraz vďaka širšiemu 
sortimentu môžu nakúpiť viac, priemerný 
nákupný košík išiel hore,“ priznáva majiteľ.

Spoločnosť Fresh Horehronie funguje 
13 rokov, počas ktorých sa postupne roz-
rastala. Dnes má v  regióne 21 predajní 
a prácu dáva viac ako 150 zamestnancom. 
„Ako mladý som mal predstavu, že maloob-
chod na vidieku sa dá v 21. storočí robiť lep-
šie. Aj tam sme chceli zákazníkom ponúk-
nuť dlhšie otváracie hodiny cez týždeň 
i počas víkendov, a tak sa odlíšiť od konku-
rencie. Hlavnou motiváciou, prečo som sa 

rozhodol pre retail, však bola pomoc našej 
rodinnej remeselnej pekárni. Predajňami 
som jej chcel poskytnúť priestor na predaj 
nášho sortimentu,“ opisuje svoje začiatky 
v podnikaní Vratko Strmeň.

Neostal však iba pri vlastných produktoch. 
Všetky predajne siete ponúkajú spotrebi-
teľom mnoho lokálnych výrobkov. Patrí 
medzi ne sortiment z  ďalších regionál-
nych pekární, mliekarne Kopanice Selce, 
Breznianskej mliekarne, produkty od regi-
onálneho výrobcu cestovín z  Pohorelej 
alebo výrobcu destilátov z Brezna, kto-
rý má vo svojom portfóliu výrobky ako 
Smrekovička či Horehronská štrúdľa. „Pre 
nás to nie je len fráza. Ponúkať slovenské 
regionálne výrobky je pre nás prirodzené. 
Aj vďaka tomu sa vieme odlíšiť od zahra-
ničnej konkurencie. Lepší môžeme byť aj 
v  znalosti lokálneho trhu a  zákazníkov. 
Vieme, čo chcú, čo si obľúbili, a teda čo sa 

predá. V každej predajni sa snažíme sorti-
ment vyskladať podľa toho, čo nakupujúci 
potrebujú,“ vysvetľuje. Tak je to aj v prí-
pade novej predajne, ktorá sídli v bývalej 
kotolni. Jej zákazníkmi sú obyvatelia síd-
liska, ale keďže z predajne vidno hrebeň 
Nízkych Tatier a blízko sú viaceré centrá 
cestovného ruchu, navštevujú ju aj turisti.

Kupujúcich sa predajňa snaží nalákať rôz-
nymi marketingovými aktivitami. Každé 
dva týždne si môžu vyberať z  celoslo-
venského Fresh letáka, okrem toho majú 
k  dispozícii aj samostatný leták Fresh 
Horehronie, v  ktorom sieť propaguje 
lokálne výrobky, ktoré sa do celoštátneho 
letáku nedostanú. „Každý mesiac máme 
bilbordovú akciu a vo všetkých predaj-
niach postupne zavádzame instore rádio. 
Chceme tiež spustiť vernostný program, 
pretože je skupina zákazníkov, ktorých to 
určite osloví,“ vyratúva Vratko Strmeň.

Zvlášť v  časoch zvyšujúcich sa cien. 
Ako priznáva majiteľ siete, v súčasnosti 
chodia ľudia do predajní častejšie, ale 
košík nerastie tak rýchlo ako inflácia. 

VÝHODOU PREDAJNÍ 
JE OSOBNÝ PRÍSTUP.
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Certifikovaný elektronický katalóg GDSN

Intuitívne ovládanie

B2B a B2C dáta v štandardnom formáte

Výmena produktových dát v SR aj celosvetovo

Rýchly prenos digitálneho obsahu vrátane

fotografií, bezpečnostných listov a certifikátov

Jednoduchá integrácia do informačných systémov

Školenia a zákaznícka podpora

HARMÓNIA ZDIEĽANIA
PRODUKTOVÝCH DÁT

www.synfony.sk/sk

Zaznamenali tiež nárast predaja privát-
nych značiek, preto sa snažia ich ponuku 
neustále rozširovať. To sa im darí aj vďaka 
tomu, že sú členmi aliancie Fresh a spolu-
pracujú aj s veľkoobchodom Metro Cash 
& Carry SR. O  tom, že rozširovať sorti-
ment vlastných značiek má zmysel, sved-
čí aj fakt, že ak sú predajne zo siete Vratka 
Strmeňa v priamej konkurencii s  reťaz-
com, ktorý ich má na svojich pultoch 
málo, darí sa im získavať trhový podiel.

Spoločnosť by sa v  najbližšom roku 
chcela pustiť do výstavby cash & carry 
predajne aj s distribučným skladom pre 
vlastné obchody. Pri takom počte pre-
dajní je efektívnejšie s niektorými dodá-
vateľmi spolupracovať tak, že svoj tovar 
dovezú do skladu a sieť si ho rozvezie do 
obchodov vlastnou logistikou. Predajňa 
cash & carry bude dostupná pre konco-
vého spotrebiteľa, ako aj pre zákazníkov 
z hotelov a reštaurácií. „Navyše chceme 
pridávať ďalšie predajne. Od Banskej 
Bystrice po Telgárt vidíme ešte veľa 
priestoru a potenciálu, kde vieme priniesť 
s našimi obchodmi vyššiu pridanú hod-

notu,“ hovorí Vratko Strmeň. Ich predaj-
ne majú na dedinách otvorené do ôsmej 
večer, aby si mohli nakúpiť aj ľudia, ktorí 
sa vracajú z práce, nielen dôchodcovia či 
mamičky na materskej. „V nedeľu máme 
otvorené od 8. do 18. hodiny, v menších 
obciach do 12. hodiny. Je to drahšie na 
pracovnú silu, ale inak by sme porážali 
sami seba,“ uzatvára Vratko Strmeň.

NAMIESTO SUPERMARKETU 
CELÝ OBCHODNÝ DOM
Keď sa spoločnosť CBA Komfos pýtala 
na možnosť prevziať supermarket v sta-
rom obchodom centre Družba v Spišskej 
Novej Vsi, odpoveď bola áno, ale s jednou 
podmienkou – na predaj je celý objekt. 
„Rozhodol som sa, že do toho pôjdeme. 
Obchodné centrum už nespĺňalo svoju 
funkciu, lebo polovica prevádzok bola 
zavretá. Mojou víziou bolo opäť ho oži-
viť a zlepšiť ponúkané služby. Tento rok 

dokončíme rekonštrukciu všetkých ostat-
ných obchodných jednotiek a keď tu už 
nebude stavebný ruch, verím, že prevádz-
ka potravín bude mať ešte väčší potenciál,“ 
vysvetľuje majiteľ siete Miroslav Micheľ. 
Ako priznáva, bola to pre neho výzva, lebo 
dovtedy riešil iba maloobchodné priestory 
a zrazu sa mu do rúk dostal developerský 
projekt, ktorý má dve poschodia a 4 600 
metrov štvorcových.

Obchodné centrum stojí na druhom naj-
väčšom sídlisku v meste a jeho obyvatelia 
museli dochádzať za nákupmi a služba-
mi do iných centier. Na začiatku sa však 
nedala odhadnúť celková investícia, keďže 
k objektu nebola projektová dokumentácia 
a počas rekonštrukcie sa objavilo niekoľ-
ko nástražných mín. Obchodné centrum 
bude kompletne hotové tento rok, no už 
teraz majú návštevníci k dispozícii reštau-
rácie, fitnescentrum, bowling či lekáreň a, 
samozrejme, supermarket CBA Komfos.

Ten funguje od roku 2017 a zákazníkov 
víta na ploche 550 metrov štvorcových, 
ku ktorým prislúcha 150 metrov štvorco-

Celú videoreportáž z predajne Fresh 
Horehronie v Podbrezovej si môžete 
pozrieť po načítaní QR kódu alebo na:
www.youtube.com 
na kanáli Atoz Retail.
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vých zázemia. Podobne ako v  každom 
meste, kde CBA Komfos podniká, aj tu 
majú v ponuke pečivo od lokálneho peká-
ra. Spolupracujú so slovenským dodáva-
teľom ovocia a zeleniny, ako aj s dodá-
vateľmi slovenských mias a  mäsových 
výrobkov. Jedným z nich je aj spoločnosť 
DMJ, špecialista na výrobky s chuťami, 
ktoré vyhľadávajú zákazníci na východ-
nom Slovensku. Supermarket je vystava-
ný podľa nového dizajnmanuálu, ktorý si 
sieť dala vypracovať a postupne sa podľa 
jeho vizuálu rekonštruujú všetky predaj-
ne. Obchody vďaka tomu dostávajú nový, 
lákavejší vzhľad, ale zvyšuje sa aj komfort 
zákazníkov a zamestnancov.

„V rámci marketingu ponúkame vernostné 
akcie, kde prinášame týždennú akciu na 
potravinový a mesačnú akciu na nepo-
travinový tovar,“ približuje riaditeľ malo-
obchodu CBA Komfos Ľuboslav Budaj. 
Okrem toho si nakupujúci môžu vybrať 
produkty za výhodnejšie ceny z lokálne-
ho letáku CBA Komfos či aliančného letá-
ku CBA. „Ak k nám príde zákazník, celý 
mesiac máme pokrytý nejakou aktivitou,“ 
vysvetľuje Ľuboslav Budaj.

Špecifikom predajní, v  ktorých má sieť 
obslužný úsek s  mäsom a  mäsovými 
výrobkami, je to, že personál krája šunky 
a salámy či melie mäso priamo pred oča-
mi nakupujúcich. „Toto je na nezaplatenie. 
Zákazník má právom pocit, že zamestna-
nec je tu len kvôli nemu. Okrem toho mu 
predavač môže odporučiť iný sortiment, 
poradiť, čo je dobré alebo čo je za dob-
rú cenu,“ vysvetľuje Ľuboslav Budaj. Tak 
je to aj v supermarkete v Spišskej Novej 
Vsi, v ktorej pracuje 12 zamestnancov na 
dve zmeny. Vo všetkých predajniach má 
sieť zavedený motivačný systém pre pra-
covníkov založený na hodnotení výsled-
kov, ktoré vie priamo ovplyvniť personál. 
„Ľudia sú naša najväčšia devíza. Či je to 
šofér, skladník alebo predavačka, snažím 
sa, aby vnímali, že sme jeden tím,“ hovo-
rí Miroslav Micheľ.

Pandémia koronavírusu znamenala pre 
maloobchod nemalé náklady a povinnos-
ti. Okrem toho však mohla byť impulzom 
k pozitívnym zmenám. Tak to bolo aj v prí-
pade CBA Komfos. „Covid nám otvoril 
nové obzory. Bol to spúšťač, aby sme sa 
začali venovať internetovému obchodu. 
Určite sa musíme posunúť ďalej, ale verím, 
že toto bude trend do budúcna,“ dodá-

va Ľuboslav Budaj. Sieť má pre nákupy 
z e-shopu k dispozícii dve odberné miesta 
v Prešove a  jedno v Spišskej Novej Vsi, 
na ktorých má zákazník pripravený nákup 
na vyzdvihnutie už do jednej hodiny od 
objednania. V Prešove má k dispozícii aj 
doručenie nákupu priamo domov.

Z FARMY DO VLASTNÝCH PREDAJNÍ
Príbeh predajne Zrnko v Martine sa začal 
písať na družstve Necpaly. Práve tam 
v roku 2014 začali vyrábať mliečne výrob-
ky z vlastného mlieka. Keďže presvedčiť 
veľké siete, aby zalistovali malých dodá-
vateľov, nie je jednoduché, dva roky nato 
sa rozhodli, že si otvoria vlastnú predajňu 
v Žabokrekoch, kde majú taktiež hospo-
dársky dvor. „Gro tvoril náš mliečny sor-
timent a začali sme hľadať dodávateľov, 
ktorých by sme mohli do našej predajne 
doplniť. Hlavným cieľom bolo, aby zákaz-
níci na ponúkanom tovare nemuseli čítať 
zloženie, ale mohli sa spoľahnúť na to, že 
to, čo u nás kúpia, je poctivé a stojí za to. 
Takú máme vlastnú produkciu a  takých 
výrobcov chceme ponúkať,“ vysvetľuje 
predseda družstva Zrnko Jakub Grajciar.

Zrnko zažilo prelom počas covidu−19 
v roku 2020, keď sa ľudia začali viac zau-
jímať o svoje zdravie, pýtať sa na pôvod 
potravín a vyhľadávať slovenskú produk-
ciu. Našli tak aj predajňu v Žabokrekoch, 
do ktorej dochádzali z  Martina a  pýta-
li sa na možnosť nákupu aj v  meste. 
Bol to impulz, ktorý rozhodol o  tom, že 
Zrnko otvorilo v máji minulého roka svoju 
druhú prevádzku na martinskom sídlis-
ku v priestoroch bývalej obuvi. Obchod 
má 140 metrov štvorcových, z čoho 100 
metrov štvorcových tvorí predajná plocha 
a zvyšok zázemie. Najrýchlejšie obrátko-
vým sortimentom je pečivo, mlieko, mas-
lo, tvaroh, jogurtové nápoje, nite, korbá-
čiky, mäsové výrobky, mak, makový olej, 
zemiaky, konopné výrobky, rastlinné oleje 
lisované za studena, minerálka či pivo.

Predajňa tiež ponúka Davídkovo koření, 
čerstvé chladené mäso, ktoré jej vozia 
každú stredu, čerstvé ovocie a zeleninu či 
mikrozeleninu. K dispozícii je aj mliekomat 
na čerstvé kravské mlieko, keďže Zrnko 
je dcérskou firmou poľnohospodárske-
ho družstva v Necpaloch. Predajňa má 
v ponuke aj výrobky z vlastnej kváskovej 
pekárne, ktorá pečie chleby, vianočky, 
žemle či lekvárové pľundre. „Najbližšie 
by sme sa chceli zamerať na chov slie-

pok a produkciu vajíčok, pretože nevie-
me zohnať dostatočné množstvo vajíčok 
z  voľného výbehu. A pritom ľudia majú 
o to záujem,“ hovorí Jakub Grajciar.

Keďže Zrnko ponúka výrobky od malých 
producentov, nie všetci zákazníci ich poz-
najú. Aj preto sa rozhodli, že v rámci osve-
ty budú svojich dodávateľov viac propa-
govať. „Nazvali sme to Produkt týždňa, 
ktorý je vystavený na špeciálnom mieste. 
Výrobok dostane aj osobitú marketingo-
vú podporu najmä na sociálnych sieťach, 
kde sa ho snažíme predstaviť. Dávame 
mu dostatočný priestor na to, aby sme 
ho prezentovali a zároveň pomohli jeho 
predaju u  nás,“ vysvetľuje obojstranne 
výhodnú aktivitu predseda družstva.

Výrobky od malých dodávateľov prirodze-
ne nemôžu cenovo konkurovať veľkovýro-
be. Kvalita však dokáže poraziť kvantitu. 
„Podarilo sa nám zákazníkov vzdelať, že 
keď si kúpia plnotučný jogurt, nepotrebu-
jú si kúpiť dva nízkotučné. Keď si kúpia 
šunku, ktorá je vyrobená naozaj z mäsa 
a nie z múky, nepotrebujú jej zjesť až toľ-
ko a bude to mať pre nich väčší prínos 
ako nakupovať lacné a nekvalitné potra-
viny,“ hovorí Jakub Grajciar. Zároveň však 
priznáva, že presvedčiť ľudí nie je vôbec 
ľahké, keďže majú hlboko do vrecka 
a inflácia tomu vôbec nepomáha. Na jeho 
prekvapenie však majú verných zákazní-
kov v radoch dôchodcov. Sú to ľudia, ktorí 
si ešte pamätajú, ako má chutiť poctivé 
maslo a dokážu to oceniť.

Zrnko koncom minulého roka spustilo 
vernostný systém, ktorý má zhruba 800 
členov. Predajňa im poskytuje základnú 
zľavu, raz za dva týždne im pošle onli-
ne leták a dá vedieť, že majú špeciálnu 
cenu na vybrané výrobky. „Vieme, že sú 
to ľudia, ktorí majú jednoznačne záujem 
o našu predajňu a sortiment. O to ľahšie je 
ušiť pre nich ponuku na mieru,“ približuje 
Jakub Grajciar. Zrnko spustilo aj vlast-
ný e-shop, z ktorého doručuje zásielky 
v rámci Martina cyklokuriér. A chystá sa 
aj internetový obchod pre celé Slovensko, 
ktorý bude ponúkať vybraný sortiment, 
aby dokázali zabezpečiť pri doprave kva-
litu produktov. „Radi by sme si vyskúšali 
s  kamennou predajňou aj jedno väčšie 
mesto. Možno Žilina by nám mohla prísť 
do rany,“ dodáva Jakub Grajciar.

Tatiana Kapitánová

Celú videoreportáž z predajne CBA 
Komfos v Spišskej Novej Vsi si môžete 
pozrieť po načítaní QR kódu alebo na:
www.youtube.com 
na kanáli Atoz Retail.

Celú videoreportáž z predajne Zrnko 
v Martine si môžete pozrieť po načítaní 
QR kódu alebo na: www.youtube.com 
na kanáli Atoz Retail.

SPOTREBITELIA OCENIA 
ZNÁMY PÔVOD VÝROBKOV.
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careline.upfield@upfield.com
www.rama.com/sk-sk/sk/produkty/rama-crema-100-rastlinna

inzercia

SLUŽBY

Môjobchod odteraz 
už aj na čerpacej stanici
Môjobchod v spolupráci s čerpacou stanicou AVA 
JETT vítajú nový koncept predajní. Od apríla môžu 
zákazníci nakupovať v potravinách Môjobchod už aj 
na čerpacej stanici AVA JETT na ulici Ekoosada 15 
vo Veľkých Úľanoch. Obchod ponúka vysokokvalitné 
produkty obľúbených značiek Fine Life a Aro. 

METRO Cash and Carry SR, s.r.o.
Senecká cesta 1881
900 28  Ivanka pri Dunaji
+421 904 781 674
info@mojobchod.sk 
mojobchod.sk

RASTLINNÉ PRODUKTY

Rama Crema – nový produktový rad 100 % rastlinných 
alternatív na varenie a šľahanie.
Vyskúšajte novú Rama Crema! 100 % rastlinné alternatívy na 
varenie a šľahanie. Sú bez mliečnej zložky, konzervantov a bez 
palmového oleja. Stačí ich jednoducho zameniť v receptoch. 
Skúste Ramu Crema 100 % rastlinnú alternatívu na varenie, 15 % 
a pripravte si krémovú polievku alebo ju použite na zahustenie 
omáčky. Alebo zvoľte Ramu Crema na šľahanie, 31 %. Skvele sa 
šľahá a drží objem. Rama Crema – aj milovníci smotany ju milujú.

Upfield Slovensko, spol s r.o.
Vajnorská 100/B
831 04  Bratislava

ZAPAĽOVAČE

BIC EZ Reach zapaľovač
Zapaľovač BIC EZ Reach 3,5 cm vám 
umožní zapáliť ťažko dostupné miesta 
a udrží prsty ďaleko od plameňa. 
Je to nevyhnutný nástroj pre bezpečné 
a pohodlné vnútorné a vonkajšie zapálenie.

BIC Slovakia s.r.o.
Priemyselná 1
926 01  Sereď

+421 918 670 596
oliver.toth@bicworld.com
eu.bic.com/sk-sk

NEALKO

50 % džúsy PAW PATROL 0,2 l bez pridaného cukru
Uhaste svoj smäd džúsmi PAW PATROL. Obsahujú 
minimálne 5O % ovocia a sú bez pridaného cukru. 
Obľúbení hrdinovia z populárneho kresleného filmu 
vykúkajú z praktických 0,2 l krabičiek a odlišujú jednotlivé 
príchute. Jablko a pomaranč, jablko, jablko a letné plody 
či multivitamín. Vyskladajte svojim ratolestiam kompletú 
zbierku obrázkov ich obľúbených hrdinov, ktorí nielen 
potešia, ale aj príjemne osviežia tieto letné dni.

B2B Services a.s.
Nové Záhrady 
I 13/A Bratislava

+421 917 717 978
objednavky@b2b-services.sk
www.b2b-services.sk

MÄSO A ÚDENINY

Cisárske párky paprikové
• vysoký obsah mäsa 97 %

• nová papriková príchuť 

• obľúbené všetkými milovníkmi mäsa

• bez lepku, bez alergénov, bez glutamanu

MECOM GROUP s.r.o.
Poľná 4
066 01  Humenné

+421 577 862 200
www.mecom.sk

Plzeňský Prazdroj Slovensko, a.s.
Tomášikova 14366/64A
831 04  Bratislava
0850 111 258
prazdroj @asahibeer.sk
www.saris.sk

PIVO 

ŽIARIVÁ 12
Jačmeň z rôznych kútov Slovenska vo vlastnej 
sladovni spracujeme na slad, ktorý s vodou zo 
slovenských vrchov a divokým chmeľom vytvára 
výnimočné spojenie. Tretím chmelením dodávame 
pivu intenzívnu chuť, ktorá zaiskrí na jazyku už 
pri prvom dúšku.
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PEČIVO

Minit viedenský vankúšik
Sladký, krehký koláčik, inšpirovaný klasickou 
rakúskou čokoládovou dobrotou s marhuľovým 
lekvárom. Do nášho krehkého chrumkavého cesta 
sme naplnili jemnú čokoládovú plnku a marhuľový 
lekvár. Čokoládová dobrota, ktorej nik neodolá.

Minit punčový vankúšik 
Šťavnatý koláčik z krehkého lístkového cesta 
so sviežou plnkou. Spojenie jahodového lekváru 
a punču poteší vaše zmysly aj chuťové poháriky. 

MINIT SLOVAKIA, spol. s r.o.
Múzejná 208/1
929 01  Dunajská Streda
minitbakery.sk 

KÁVA

Ochutnajte novinku od Popradskej – CREMA INTENSO AROMA
Popradská káva prináša novinku – zrnkovú kávu CREMA INTENSO AROMA. 
Je zmesou odrôd kávy Arabika z plantáží v Brazílii. CREMA INTENSO AROMA 
je v šálke plná s chuťou čokolády a orieškov. Má lahodnú arómu a bohatú 
penu. Je ideálna na prípravu espressa a mliečnych nápojov ako cappuccino 
alebo caffé latte.

Baliarne obchodu, a.s. Poprad
Hraničná 664/16
Poprad  058 01

+421 527 143 226
info@popradske.sk
www.popradske.sk

PAPIEROVÝ PROGRAM  

Keď si niečo obľúbite, je to láska na celý život.
Harmony dino edícia je novinkou nielen pre detského 
spotrebiteľa. Súčasťou produktového radu je toaletný papier 
s potlačou dinosaurov, jemné papierové vreckovky
s detským dizajnom balíčkov a kozmetické utierky 
vhodné do každej detskej izby. 

SHP Harmanec a.s.
976 03  Harmanec

+421 484 322 111
informator@shpgroup.eu www.tvojeharmony.sk

ČAJE

Nový rad ovocných čajov Lipton
Lipton predstavuje nový rad ovocných čajov, vybrať si môžete z piatich nových príchutí.

Každý si nájde tú svoju príchuť vďaka odstupňovaniu chuti od sladšej ku kyslej. 
Receptúra má 100 % prírodných ingrediencií.

Lipton má plne kompostovateľné čajové 
vrecká a obaly bez plastov.

Orbico, s. r. o.
Kutlíkova 17
851 02  Bratislava 5

info.cz@orbico.com
www.orbico.sk

MÄSO A ÚDENINY

Alžbetka – šunka pre všetky zvedavé deti
Alžbetka, to sú plátky krehkej ružovej šunky 
s 90 % podielom mäsa pre všetky zvedavé deti 
a ich rodičov. Je bez lepku, laktózy, alergénov 
a množstvo soli a sodíka sme ubrali o 20 %. 
Dostupná plátkovaná v 100 g balení, alebo 
do obslužného pultu ako 2400 g verzia.

Berto sk, s. r. o.
Hlavná 1/1
900 66  Vysoká pri Morave
+421 265 967 483
berto@berto.sk
www.berto.sk

Harmony dino edícia je novinkou nielen pre detského 
spotrebiteľa. Súčasťou produktového radu je toaletný papier 
s potlačou dinosaurov, jemné papierové vreckovky
s detským dizajnom balíčkov a kozmetické utierky 

+421 484 322 111+421 484 322 111

Ceny, objemy, predaje

Prihláste sa zadarmo 
na odber newslettera
a zís kajte tak prístup k in-
formáciám o novinkách na 
trhu na:

www.tapnovinky.sk

VAŠA DATABÁZA RÝCHLOOBRÁTKOVÉHO 
A SPOTREBNÉHO TOVARU

Mnoho ďalších noviniek 
nájdete na:

www.tapnovinky.sk

Trendy, 
vývoj, 

štatistiky

Každý mesiac všetky 
zaujímavé novinky 
v regáloch



vydáva: ATOZ Marketing Services, spol. s r. o. 
Holečkova 29, 150 00 Praha 5 
IČ: 48117706 
tel.: +420 606 023 052 
www.atoz.cz; www.samoska-kongres.sk
e-mail: tovarapredaj@atoz.sk
vzor e-mailu: meno.priezvisko@atoz.sk

zakladateľ: Christian Beraud-Letz

vydavateľ a konateľ: Jeffrey Osterroth

retail group manager: Jana Lysáková

šéfredaktor: Peter Kapitán

redakcia: Tatiana Kapitánová

korektúry: Helena Gracíková

layout: Bruno Marquette

fotografi e: Dušan Majerník

obchod: Martin Horníček, Tatiana Koššová, 
Pavel Kotrbáček, Patricie Majerová, 
Irena Seibertová, Alica Šuťáková

fi nancie, administratíva: Pavla Kadlecová, 
Veronika Kerblerová, Jana Nerudová

produkcia: Eva Furmanová

distribúcia a predplatné:
Karolína Bezunková

DTP: WAU! Studio, s. r. o.
Radlická 2485/103, 150 00  Praha 5

tlačiareň: Triangl, a. s.
Beranových 65, 199 02  Praha 9
www.trianglprint.cz 

distribúcia: Slovenská pošta, a. s.,
SEND Předplatné spol. s r. o.

e-mail: predplatne@atoz.cz

vydáva:

Vychádza ako príloha časopisu 
Tovar&Predaj, registračná značka: 
MK ČR E 7649 ISSN 1805-0549

Odkazy na určité značky a ich využitie, 
či už v textovej, alebo obrazovej forme, 
spomenuté v edičnej časti tejto publikácie, 
sú bezplatné. Sú používané s cieľom 
poskytovať informácie o tovare a značkách.

inzercia

Pravidelné príspevky 

na FACEBOOKU

1x za mesiac elektronický
NEWSLETTER

Po kongrese tlačené

OZVENY SAMOŠKY

KONGRES SAMOŠKA20. – 21. 3. 2024KOŠICE

CELOROČNÁ KOMUNIKÁCIA
SO SLOVENSKÝMI OBCHODNÍKMI 

www.samoska-kongres.sk

0316-23_SAM_SK_INZ_360_ozv_sam_135x297.indd   10316-23_SAM_SK_INZ_360_ozv_sam_135x297.indd   1 08.06.2023   17:1208.06.2023   17:12





NOVÉ PLNE RASTLINNÉ
ČAJOVÉ VRECKÁ

BALENIE BEZ PLASTOVÝCH FÓLIÍ

NOVINKA
DOPRAJTE SVOJIM
ZÁKAZNÍKOM
SKVELÚ OVOCNÚ
NOVINKU

PRÍRODNÉ
 INGREDIENCIE

 info.sk@orbico.com


